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SRPSKI FILMSKI FESTIVAL ^IKAGO
Po{tovani ljubitelji filma,

Srpski filmski festival ^ikago planiramo za prvi vikend u decembru,
kada se i obi~no odr`avao svih prethodnih godina.

Upravo radimo na selekciji filmova. U pregovorima smo sa
glumcima, re`iserima i producentima, gostima festivala.

Nadamo se da }emo  ove godine od 2 - 5 decembra odr`ati jo{
jedan uspe{an festival Srpskog filma u ^ikagu i zadovoljiti ukus

vas ljubiteja dobrog doma}eg filma. Kao i da }emo festival
odr`ati u potpuno bezbednim uslovima za sve nas.

Odbor Srpskog filmskog festivala ^ikago.
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Od l u k a
gradona~elnice
^ i k a g a ,

gospodje Lori E.
Lajtfut, da zvani~no
proglasi 28.jun za dan
kada se u gradu ^ikagu
obele`ava Vidovdan
Day je znak po{tovanja
i gest prijateljstva
prema ~itavom srpskom
narodu i posebno srp-
skoj zajednici u ^ikagu.
To je gest koji su pro-
pustili da u~ine mnogi
prethodni gradona~elnici
i ameri~ki politi~ari u prethodnih 100 god-
ina, te stoga ima posebnu te`inu, budi
najlep{u emociju u srcu Srbinovom i
zaslu`uje veliko po{tovanje i zahvalnost
srpskog naroda. Nadam se da bi ovaj ~in
gradona~elnice Lajtfut mogao da bude
vesnik novog procvata sveukupnog pri-
jateljstva ponosnog srpskog i velikog
ameri~kog naroda. Mi Srbi smo prijateljst-
vo drugih naroda uvek znali da cenimo,
pa verujem da æe i ovoga puta biti tako.

Moram da istaknem i presudan

doprinos uspehu ove
inicijative od strane
gospodje Martine
(Toma{evi}) Hone,
najbli`e saradnice
gradona~elniceLajtfut.
Na Martinu treba da
budemo svi veoma
ponosni, jer je ona
najbolji primer toga
kako ameri~ki dr`avljani
srpskog porekla svojim
anga`ovanjem mogu da
doprinesu ja~anju pri-
jateljskih odnosa srp-
skog i ameri~kog naro-

da, odnosno Republike Srbije i SAD.
@elim da istaknem da je

Generalni konzulat Republike Srbije
uspostavio izuzetne odnose sa gradskim
vlastima u ^ikagu i zato verujem da }e
ovaj Vidovdan 2021. ozna~iti po~etak
plodonosne saradnje, koja }e poslu`iti
daljoj afirmaciji srpskog naroda i dr`ave
Srbije na ovim prostorima. Nekoliko
zajedni~kih inicijativa je ve} u razmatran-
ju i ja o~ekujem da pre kraja leta kren-
emo u fazu realizacije.

Uz samo nekoliko nacionalnih
praznika u ^ikagu sada se
zvani~no na{ao i srpski Vidovdan.
Gradona~elnica ^ikaga Lori

Lajtfut je 28. juna zvani~no, na ponos svih
Srba, proglasila Vidovdan praznikom grada
^ikaga. Proglas je obrazlo`ila slede}im
~injenicama:

Uzimaju}i u obzir da ^ikago ima
najbrojniju srpsku zajednicu u Sjedinjenim
Ameri~kim dr`avama, da su se Srbi nas-
tanili ovde jo{ daleke 1880. godine i u
mnogome doprineli na rzvoju grada na
polju umetnosti, biznisa, obrazovanja,
nauke i medicine...

Uzimaju}i u obzir i to da su
^ikago i Beograd sestrinski gradovi od
2005. godine, {to je produbilo istorijske,
kulturne i ekonomske odnose koji godina-
ma postoje izmedju ova dva grada.

Imaju}i u vidu i to da je
Vidovdan jedan
od najva`nijih
praznika za Srbe,
koji slavi
izdr`ljivost poko-
renog naroda,
njegovu ~e`nju za
slobodom, dosto-
janstvom i jed-
nako{}u, a koji
slave Srbi {irom
sveta.

“Ja, Lori
L a j t f u t ,
g r a d o n a ~ e l n i c a
^ i k a g a
progla{avam 28.
jun, 2021. za DAN
VIDOVDANA U
^IKAGU i pozivam
sve gradjane da se
pridru`e proslavi
ovog dana i svega
{to on predstavlja“ –
napisala je u svojoj
p r o k l a m a c i j i

gradona~elnica Lori Lajtfut.
DRAGI SRBI, SRE]AN NAM

VIDOVDAN!

SRPSKI VIDOVDAN
ZVANI^NO

PRAZNIK GRADA
Srpski nacionalni praznik Vidovdan zvani~no progla{en 

za praznik grada ^ikaga.

Gradona~elnica Lori Lajtfut

Generalni konzul RS u 
^ikagu, Damjan Jovi}

PROGLA[ENJE PRAZNIKA 
VIDOVDAN DAY BUDI
NAJLEP[U EMOCIJU U
SRCU SRBINOVOM

Izjava Generalnog konzula Republike Srbije u ^ikagu Damjana Jovi}
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“Ovo je istori-
jski trenutak. Ovakvi
dogadjaji se ne zabo-
ravljaju. Srpski narod u
Austriji treba da je
ponosan na svoje
prethodnike, koji su
gradili `ivot zajedno sa
Austrijancima.“

Na Vidovdan,
najzna~ajniji srpski
praznik, u Be~u je
sve~ano otkrivena
spomen-plo~a Vilhelmini
Mini Karad`i}, u ulici
Rasumowskygase 22, u
tre}oj be~koj op{tini.
Spomen-plo~u su otkrili dr
Neboj{a Rodi}, ambasador
Republike Srbije u Austriji i
Njegovo preosve{tenstvo Andrej,
episkop Austrijsko-[vajcarske
eparhije.

U svom obra}anju
ambasador Rodi} je podsetio
prisutne Srbe i Austrijance na
zasluge Mine Karad`i} na polju
prevodjenja srpskih narodnih
pesama i u oblasti slikarstva i
saradnji sa njenim ocem
prosvetiteljem Vukom
Stefanovi}em Karad`i}em. Mina i
Vuk sa porodicom su `iveli na

dvadesetak adresa u Be~u, ali je
ova najpoznatija. Spomen-plo~a je
postavljena na zgradi pored parka
sa bistom Vuka Karad`i}a.
Ambasador je naglasio da }e
trenutak otkrivanja spomen-plo~e
postati istorija.

Vladika Andrej je na
nema~kom jeziku zahvalio
Austrijsko-srpskom dru{tvu
“Vilhelmina Mina Karad`i}“ i
predsednici akademiku Svetlani
Mati}, na ovom velikom poduh-
vatu i naglasio da je Be~, postavl-
janjem spomen-plo~e, postao jo{
atraktivniji grad.

“Sre}an sam {to imamo

ovako sjajnu saradnju sa na{im
srpskim prijateljima. Ovaj dogad-
jaj je va`an simbol kulture, koji
povezuje dva naroda. Meni li~no
je velika ~ast {to spomen-plo~a
Mini Karad`i}, austrijsko-srpskoj
knji`evnici i slikarki, krasi zid
na{e zgrade, koja ima bogatu
istorijsku pri~u“, izjavio je Uriah
Klaus, vlasnik zgrade, kome je
Svetlana Mati} uru~ila specijalnu
Zahvalnicu svog dru{tva.

Ispred gradskih vlasti
Be~a govorila je Aleksandra
Psihos, predstavnica tre}e be~ke
op{tine, koja je naglasila zna~aj
ove spomen-plo~a za saradnju

Srba i Austrijanaca u
Be~u.

Muzi~ki deo
programa ulep{ala je
zvucima violine
Katarina Milisavljevi},
ina~e, potomak Alekse
Vukomanovi}a, supruga
Mine Karad`i}. Mlada
Katarina je briljantnim
izvodjen-
j e m
h i m n i
Austrije i
Srbije i
kompozi-

cije “Na lepom
plavom Dunavu“
ulep{ala ovu
s v e ~ a n o s t
o b e l e ` a v a n j a
Vidovdana u Be~u i
kulture se}anja na
Vilhelminu Minu
Karad`i}.

Medju prisutnima na
sve~anosti bili su, izmedju ostalih,
Mladen Filipovi}, direktor
Predstavni{tva Republike Srpske u
Austriji, Zoran Ili}, predstavnik
vladaju}e partije u Austriji iz 22.
be~ke op{tine, profesor harmonike
Jovica Djordjevi} sa suprugom,

Boris Drini}, advokat, Milun i
Nada Nikoli}, poznati humanitarci,
~lanovi familije Nikolajevi} i
druge zna~ajne li~nosti iz sveta
kulture i biznisa.

“Spomen-plo~a Mine
Karad`i} je danas pedeseti po redu
srpski trag u Be~u. Time smo, kao
narod, pokazali na{im doma}inima
Austrijancima da imamo bogatu

istoriju i kulturnu
ba{tinu u njihovom
glavnom gradu.
Realizaciju ovog
jedinstvenog projekta
podr`ali su MSP
Republike Srbije –
Uprava za saradnju
sa dijasporom i
Srbima u regionu,
Zajednica srpskih
klubova u Be~u, sta-
nari i vlasnik zgrade
gospodin Uriah
Klaus”, naglasila je

akademik Svetlana Mati}.
Obele`avaju}i Vidovdan

u Be~u, glavnom gradu srpske
dijaspore, u~esnici ovog sve~anog
skupa su polo`ili cve}e na
spomenik Vuku Stefanovi}u
Karad`i}u.

Marko Lopu{ina

Jedna od najstarijih srpskih
organizacija u Americi,
Srpska narodna odbrana, i

ove godine jetradicionalno
obele`ila Vidovdan, najpre sve-
tom liturgijom u manastiru Nova
Gra~anica, a zatim i sve~anom
Vidovdanskom akademijom u sali
manastira.

Obele`avanje velikog
srpskog praznika uprili~ili su
svojim prisustvom i generalni
konzul Republike Srbije u
^ikagu gospodin Damjan Jovi},
Njegovo preosve{tenstvo vladika
Longin, najstariji ~lanovi ove
organizacije i ugledni Srbi
gospodin Vlado Bjelopetrovi}i
gospodin Branko Tupanjac, pred-

stavnici mnogih srpskih nacional-
nih organizacija, a specijalni gost
i govornik bio je profesor dr
Vi{eslav Simi}.

Doma}in slave bio je i
ove godine predsednik SNO
Dragan Vujo{evi} sa suprugom
Vericom.

Generalni konzul
gospodin Jovi} je takodje poz-
dravio prisutne, istakao zna~aj
Vidovdana i izmedju ostalog
pomenuo da dr`ava obnavlja
manastire na Kosovu, trenutno
manastir Ljevi{ka u Prizrenu,
koji su {iptari spalili, i dao kon-
struktivan predlog ko god je
zainteresovan da se u ovaj pro-
jekat uklju~i.

Prisutne je pozdravio
predsednik SNO gospodin
Vujo{evi} i u svom obra}anju
govorio je o va`nosti udru`ivan-

ja i zajedni{tva, a Njegovo
visoko preosve{tenstvo vladika
Longinje izmedju ostalog u svom
obra}anju rekao koliko ve}u
va`nost Vidovdanima naovim
prostorima nego u samoj matici.

Na pitanje da li je zado-
voljan ovogodi{njom
Vidovdanskom akademijom, kao
novi predsednik SNO, gospodin
Vujo{evi} je za “Ogledalo“
rekao:

Na{ narod ka`e “kako
sam se nadala, dobro sam se
udala“,pa i ja ba{ tako. Moramo
se suo~iti sa ~injenicom da je ova
korona napravila haos u `ivotu
svih nas i da }e biti te{ko, a
mo`da i nemogu}e da bude kao
{to je nekad bilo. Banketu je
prisustvovalo oko 150 ljudi, u
poredjenju sa pro{lom godinom
super, a ni blizu poseti u 2019.
Moram da naglasim da je ovde u
~ika{kom basenu Vidovdanu
pro{losti proslavljala SAMO
Srpska narodna odbrana, dok je
ove godine bilo konkurencije.
Znaju}i {ta Vidovdan zna~i za
srpski narod, pogotovo danas
posle odluke majora grada
^ikaga da isti prihvati kao
praznik, zalaga}u se da ovo bude
SVESRPSKI praznik spektaku-

larno organizovani proslavljen u
na{em manastiru Nova
Gra~anica.

I na kraju, moram da se
zahvalim gostu, profesoru dr
Vi{eslavu Simi}u koji je odr`ao
divnu besedu. Lepo je bilo ~uti i
govor Njegove ekselencije
Damjana Jovi}a, generalnog
konzula Republike Srbije, kao i
nadahnjuju}u besedu na{eg
vladike Longina.

Nadamo se da }emo

slede}i Vidovdan slaviti u samom
centru ^ikaga uz sve~anu paradu,
kakvu smo imali pre petnaestak
godina, ali sada uz podr{ku grada
^ikaga, naravno u organizaciji SNO

NA VIDOVDAN OTKRIVENA SPOMEN-PLO^A MINI KARAD@I] U BE^U

TRADICIONALNA PROSLAVA VIDOVDANA SNO U ^IKAGU

Dragan Vujo{evi}

Prof. dr Vi{eslav Simi}
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Na dvanaestom sastanku
pristupne konferencije EU
– Srbija, na ministarskom

nivou, koja je krajem juna odr`ana
u Luksemburgu, nije otvoreno
nijedno novo poglavlje, odnosno
klaster, ve} je cilj bio, kako se
navodi u saop{tenju Saveta EU,
ja~anje dijaloga izmedju dr`ava
~lanica i Srbije, sa ciljem da se
napori usredsrede na klju~ne
reforme koje bi trebalo da
omogu}e napredak u procesu pris-
tupanja. Kako se navodi u
saop{tenju, sastanak predstavlja
prekretnicu u evoluciji pristupnih
pregovora, nakon {to je Savet
odobrio revidiranu metodologiju
pro{irenja.

Diplomatski zvani~nici
EU su objasnili da je ve}ina ~lani-
ca Unije protiv otvaranja novih
poglavlja u pregovorima sa Srbijom
zbog ocene da vlasti u Beogradu
nisu sprovele o~ekivane reforme,
prvenstveno vladavine prava, suzbi-
janja korupcije, nezavisnosti pravo-
sudja i slobode izra`avanja.

Podse}aju}i na prethodne
izve{taje Evropske komisije i ono
{to je Srbija ispunila, potpredsednik
Evropskog pokreta u Srbiji Vladimir
Medjak je ocenio da se u ispunja-
vanju kriterijuma ne pomeramo, ve}
da zapravo u tom “napretku nazadu-
jemo“. To argumentuje ~injenicom
da smo istu ocenu 2.2 za napredak
u politi~kim kriterijumima, pravo-
sudju, vladavini prava, borbi protiv
korupcije i slobodi izra`avanja
dobili 2015. i pro{le godine. Sa
druge strane, Medjak podse}a da
razli~ite svetske organizacije, poput
Fridom hausa, Reportera bez grani-
ca ili Transparensi interne{enel,
bele`e drasti~ni pad Srbije u svim
oblastima.

Mi u toku pregovora for-
malno na papiru napredujemo,
otvaraju se neka poglavlja, a su{tin-
ski nazadujemo po osnovnim vred-
nostima na kojima je zasnovana
EU i to u jednom trenutku mora da
dodje u sukob jedno sa drugim.
Re~ je o {izofrenoj situaciji, {to se

vidi i po retorici u zemlji koja ima
proevropsku vladu i strate{ki cilj
ulaska u EU, a na drugoj strani ima
konstantno bombardovanje poruka-
ma protiv EU – predo~io je
Medjak.

[ef poljske diplomatije
Zbignjev Rau izjavio je da je samit
{efova diplomatija zemalja
Vi{egradske grupe i Zapadnog
Balkana bio pun frustracije {to pro-
ces pro{irenja Evropske unije na
Zapadni Balkan ide toliko sporo.
Ovako frustriraju}e dugi proces

evrointegracije Zapadnog Balkana
dovodi do stanja kojeg zemlje V4
po~inju da se pla{e. “To je da tre}e
strane kojima nije stalo do brzog
ulaska Zapadnog Balkana u EU
mogu da realizuju svoju agendu. A
ta agenda nema ni{ta zajedni~ko sa
dru{tvenom harmonijom,
politi~kom stabilno{}u koje o~ekuju
ove zemlje kada `ele da udju u
EU“, isti~e poljski ministar.

Najava novog uslovlja-
vanja Srbije u pregovorima na putu
ka EU stigla je od predstavnika
Zagreba dok se u Luksemburgu
odr`avala medjuvladina konferenci-
ja Srbije i EU. {ef hrvatske diplo-
matije Gordan Grli} Radman
zatra`io je, izmedju ostalog, od
Srbije da kao uslov za ~lanstvo
prizna “genocid u Srebrenici“.

Ovu poruku Grli} je
uputio samo nekoliko dana nakon
{to je izjavio da Hrvatska podsti~e
preostalih pet zemalja Evropske
unije “da priznaju Kosovo, jer bi to
doprinelo stabilizaciji regiona i
samog Kosova“. Pri tome je ustvr-
dio da “teritorijalnu celovitost
dr`ava Balkana treba o~uvati i
po{tovati, dakle, bez prekrajanja
granica, kako smo ~uli poslednjih

meseci kolanjem nekih famoznih
’non-pejpera’ koji su bili usmereni
u tom pravcu“.

Ina~e, Skup{tina Crne
Gore usvojila je Rezoluciju o
Srebrenici, dok je ministar ljudskih
i manjinskih prava Vladimir
Leposavi} smenjen, zbog izjava u
kojima je relativizovao genocid u
Srebrenici.

IZVE[TAJ O TOKU
DIJALOGA SA KOSOVOM

Poslanici Skup{tine Srbije
usvojili su izve{taje o radu

Kancelarije za Kosovo i Metohiju
u periodu od maja 2019. do juna
ove godine, kao i Izve{taj o prego-
vara~kom procesu sa privremenim
institucijama samouprave u Pri{tini
od maja 2019. do 15. juna ove
godine. Usvojeni izve{taj je
poslanicima predstavio predsednik
Srbije Aleksandar Vu~i}, koji je
poru~io da Srbiji nije potreban
zamrznuti dijalog sa Kosovom. On
je rekao da Srbi na Kosovu `ele da
pregovori postoje kako bi se u
budu}nosti do{lo do bilo kakvog
kompromisnog re{enja.

“Kada me pitate {ta je to
kompromis, ja }u da ka`em – ne
znam“, poru~io je Vu~i}. On je
ocenio i da “zapadne sile ne}e
promeniti svoj stav o Kosovu i da
}e se zalagati za nezavisno Kosovo
po svaku cenu“, kao i da “nije
vreme za prevelika o~ekivanja,
nego za suo~avanje sa realno{}u
koja nas okru`uje“.

“Nisam dezerter, ne}u da
pobegnem niti potpi{em priznanje,
to }e u~initi neko posle mene, ali
narod ne mo`emo da obmanjujemo
pri~ama kako je situacija idealna“,
rekao je predsednik.

“Mo`emo sebe da

obmanjujemo da nam pripada 50
odsto imovine. Mi do toga
mo`emo da dodjemo samo silom,
neka vas la`e neko drugi“, rekao je
Vu~i}.

Biv{i ministar za Kosovo
i Metohiju Goran Bogdanovi} ka`e
da je pomenuti izve{taj predsedni-
ka Srbije pokazao da on ne zna {ta
je kompromisno re{enje i da u
stvari nema re{enja za Kosovo.
Ukazuje da je u izve{taju svega
bilo, ali najmanje o pregovorima.
“Nismo mogli da ~ujemo {ta su

srpski zahtevi, {ta su na{e crvene
linije, dokle smo stigli u pregov-
orima... ^uli smo da su svi drugi
krivi sem njega, ni{ta novo nismo
mogli da ~ujemo, i sve je to bilo u
nekim frazama“, ocenjuje
Bogdanovi}.

Opoziciona Stranka slo-
bode i pravde (SSP), na ~ijem je
~elu nekada{nji gradona~elnik
Beograda Dragan Djilas, ocenila je
da je predsednik Vu~i} govorom u
Skup{tini “priznao da nema
nikakav plan za Kosovo“. “Umesto
da gradjanima Srbije posle devet
godina vlasti prvi put predstavi
plan za Kosovo, Vu~i} je vredjao
politi~ke protivnike“, saop{tio je
SSP i dodao da je predsednikovo
obra}anje u Skup{tini “vrhunac
be{~a{}a i dr`avni~ke neodgov-
ornosti i siguran dokaz da }e nas-
taviti da manipuli{e Kosovom
zarad opstanka na vlasti“.

SANKCIJE PROTIV
BELORUSIJE

Poslednji izve{taj o dija-
logu sa Kosovom Vu~i} je
Skup{tini predstavio maja 2019.
godine. To je bilo prvi put da
Vu~i} podnosi izve{taj o Kosovu
od dolaska njegovog SNS na vlast

2012. godine.
Zvani~ni Minsk je sa ner-

azumevanjem primio pridru`ivanje
Srbije zabrani letova beloruskih
avio-kompanija u vazdu{nom pros-
toru EU i drugih zemalja, izjavio je
ambasador Belorusije u Srbiji,
Severnoj Makedoniji i Crnoj Gori
Valerij Briljov.

“Belorusija je s ner-
azumevanjem primila odluku Srbije
da se pridru`i restriktivnim merama
protiv na{e dr`ave. To ne odgovara
ni visokom nivou medjudr`avnog
dijaloga, ni medjuvladinom spo-
razumu o vazdu{nom saobra}aju.
Nadamo se da }e ta odluka biti
preispitana“, rekao je Briljov.

Prema njegovim re~ima,
Belorusiju i Srbiju povezuju tradi-
cionalno prijateljske veze, a belorus-
ka strana je uvek usmerena na nji-
hovo ja~anje. Briljov je rekao da je
odluka o zabrani letova nad
vazdu{nim prostorom Srbije doneta
istog meseca kada je Belorusija
Srbiji poklonila ~etiri lovca MiG-29,
a pro{le godine jo{ ~etiri, i odr`ala
zajedni~ke vojne ve`be sa njom i
Ruskom Federacijom u Rusiji.

Srbija je 2019. godine
potpisala sporazum o slobodnoj
trgovini sa Evroazijskom ekonom-
skom unijom (EAEU) koju vodi
Rusija, zamenjuju}i bilateralne spo-
razume o slobodnoj trgovini koje je
prethodno potpisala sa Rusijom i
Belorusijom. Prethodno, Srbija i
Belorusija su 2015. godine pot-
pisale memorandum o vojnoj
saradnji.

U aprilu 1999. godine,
Luka{enko je posetio Beograd. Bio
je to jedini {ef dr`ave koji je
tokom bombardovanja NATO-a, u
znak solidarnosti, posetio Srbiju.

EU je 21. juna pozdravi-
la odluku Srbije da se pridru`i
restriktivnim merama koje se
odnose na zabranu preleta
vazdu{nog prostora i pristupa
evropskim aerodromima za
beloruske avio-kompanije. Odluku
o ovim merama EU je donela kao
odgovor na prinudno spu{tanje
putni~kog aviona na aerodrom u
Minsku i hap{enje dvoje putnika.
Pored Srbije, tim sankcijama EU
pridru`ile su se i Albanija, Severna
Makedonija, Crna Gora,
Lihten{tajn, Island i Norve{ka.

DALEKO JE EU
MARIJANA MALJKOVI]

Odspecijalnog 
izve{ta~a



Za slu~aj “Petnica“ javnost
Srbije saznala je nedavno
nakon {to se nekoliko `rtava

Savi}a osmelilo da progovori o sek-
sualnom nasilju koje su tokom
boravka u Istra`iva~koj stanici
do`ivele.

Policija je nedavno upala
u iznajmljeni stan Savi}a i tom pri-
likom zaplenila vi{e kutija filmova
sa fotografijama nagih maloletnica.
Re~ je o slikama koje datiraju jo{
iz ranih 90-godina.

Ina~e, kako nezvani~no
saznajemo, stan koji je Savi} izna-
jmljivao direktno je povezan sa
Istra`iva~kom stanicom Petnica.

“Takodje, u stanu su
zaplenjeni i kompjuteri.
Inkrimini{u}i materijal poslat je na
ve{ta~enje, a sem Savi}a u ceo
slu~aj seksualnog nasilja involvira-
no je vi{e osoba“, ka`e na{ izvor.

Iako se najpre smatralo da
su svi dokazi uni{teni, s obzirom na
to da je nekada{nji direktor Petnice

Maji} za nedeljnik “Vreme“ izjavio
da je uprava Petnice ra~unar na
kome su se nalazile fotografije
de~je pornografije reformatirala,
~ime su uni{teni svi dokazi, situaci-
ja se potpuno promenila nakon
upada slu`benika MUP u iznajml-
jeni stan Savi}a.

Podsetimo, o seksualnom
zlostavljanju u Petnici javnost je
saznala nakon {to su polaznice u
razgovoru za nedeljnik “Vreme“
detaljno ispri~ale kroz {ta su pro{le.

Napasnik, koga `rtve oslovljavaju
sa S., terao je devoj~ice da se ski-
daju i fotografisao ih gole.

Kako je nedeljnik
“Vreme“ objavio, sa nasilnikom S.
je sporazumno raskinut radni odnos
2017. godine. Ipak, iako zvani~no,
od 2017. nema nikakve veze sa
Istra`iva~kom stanicom Petnica,
mejl prepiske u koje je “Vreme“

imalo uvid pokazuju da je aktivno
u~estvovao u izradi “Petni~kih
svezaka“.

Pet `rtava seksualnog
nasilja, ekskluzivno su za nedeljnik
Vreme, ispri~ale svoja traumati~na
iskustva, odnosno {ta su do`ivele
tokom boravka u Istra`iva~koj
stanici Petnica. Re~ je o periodu od
2003. do 2014. godine. Izvor N1
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U iznajmljenom stanu biv{eg radnika Istra`iva~ke stanice Petnica, Branislava Savi}a
(65) zvanog Savan, koji se sumnji~i za seksualno nasilje nad polaznicama te instituci-
je, pronadjene su kutije filmova sa fotografijama nagih maloletnica, saznaje Nova.rs.

HAG – Mehanizam za
krivi~ne sudove u Hagu osudio je
danas na 12 godina zatvora neka-
da{nje ~elnike Slu`be Dr`avne
bezbednosti Jovicu Stani{i}a i
Franka Simatovi}a povodom
optu`bi za ratne zlo~ine, javlja
Rojters pozivaju}i se na sa`etak
presude.

Kako se dodaje u
sa`etku presude, koju je obezbe-
dio sud, Stani{i} i Simatovi}
osudjeni su zbog uloge u finansir-
anju i opremanju srpske milicije
tokom raspada biv{e Jugoislavije.

Ovo je drugi put da im
je izre~ena prvostepena presuda
povodom optu`bi za ratne zlo~ine
u Hrvatske i Bosni i Hercegovini
izmedju 1991. i 1995. godine.

Presuda im se izri~e
nakon ponovljenog sudjenja, jer je
prva, kojom su bili oslobodjeni od
svih optu`bi, ukinuta po `albi
tu`ioca 2015. godine.

Izricanju presude pris-
ustvuju i Stani{i} i Simatovi}, koji
su bili na privremenoj slobodi u
Srbiji, ali su 24. juna vra}eni u
pritvorsku jedinicu u Hagu, javlja
Tanjug.

U ~etiri ta~ke Stani{i} i
Simatovi} se terete za zlo~ine pro-
tiv ~ove~nosti: progone, ubistva,
deportacije i nehumana dela, a po
jednoj ta~ki za kr{enja zakona ili
obi~aja ratovanja – ubistva.

U zavr{noj re~i ha{ko
tu`ila{tvo je tra`ilo da im sud
izrekne kazne do`ivotnog zatvora,
a odbrana je tra`ila ponovo
oslobadjanje.

Stani{i} je bio na~elnik

Slu`be dr`avne bezbednosti (DB)
MUP-a Republike Srbije, a
Simatovi} njegov zamenik.

Optu`eni su da su sa tih
pozicija rukovodili, organizovali,
opremili, obu~avali, naoru`avali i
finansirali specijalne jedinice
DB-a i druge srpske snage koje su
bile uklju~ene u izvr{enje ubista-
va, progona, deportacije i
prisilnog preme{tanja nesrpskih
civila sa velikih podru~ja
Hrvatske i Bosne i Hercegovine
izmedju 1991. i 1995. godine.

Fila: Presuda je besmis-
lena, osudjeni a nisu krivi

HAG – Advokat Toma
Fila smatra da su nekada{nji
~elnici Slu`be Dr`avne bezbed-
nosti Jovica Stani{i} i Franko
Simatovi} osudjeni za ne{to za {ta
nisu krivi, te da je presuda pot-
puno besmislena.

“Oni su osudjeni samo
zato {to su znali da se neki
zlo~ini de{avaju, u tome se sasto-

ji njihova pomo} prema presudi,
{to je besmisleno”, rekao je Fila
Tanjugu.

On o~ekuje da }e usledi-
ti `albe i branilaca Stani{i}a i
Simatovi}a, ali i tu`ila{tva, koji
je, kako je primetio beogradski
advokat, iza{ao besan iz sudnice
jer mu je “pala skoro cela
optu`nica“.

Fila ka`e da su ovom
presudom najvi{e razo~ani Hrvati
jer ih upravo oni smatraju krivim
za zlo~ine Slavoniji.

Simatovi}ev branilac
nezadovoljan osudjuju}om pre-

sudom
HAG – Branilac Franka

Simatovi}a, advokat Mihajlo
Bakra~, izjavio je danas da nije
zadovoljan osudjuju}om presudom
od 12 godina zatvora za svog
branjenika jer je o~ekivao da }e
ponovo biti oslobodjen, ali da je
dobro {to je 97 odsto optu`nice
ipak otpalo.

“Nisam zadovoljan jer je
osudjen, ali jesam jer je
matemati~ki 97 odsto optu`enja
otpalo, a osudjen je samo za tri
odsto optu`nice. Otpao je zajed-
ni~ki zlo~ina~ki poduhvat,
podr`avanja u svim op{tinama
Hrvatske, a osudjeni su
(Simatovi} i Jovica Stani{i}) samo
za pomaganje i podr`avanje
zlo~ina u Bosanskom [amcu“,
rekao je Bakra~ Tanjugu.

Napomenuo je da su oni
osudjeni samo zato {to su znali za
zlo~ina~ku nameru u~esnika
Udru`enog zlo~ina~kog poduhva-
ta, dok ve}e nije na{lo dokaze za
optu`be da su “komandovali i
usmeravali bilo {ta“.

Ve}e je na{lo da je
grupa dobrovoljaca, kada je do{la
na obuku, odmah potpala pod
komandu JNA, ukazao je
Simatovi}ev advokat.

Smatra da je kazna
izre~ena kako bi pokrila vreme
koje je njegov branjenik proveo u
pritvoru i vidi je kao kompromis-
no re{enje.

“Prema mojoj ra~unici,
koja nije potpuno ta~na sve dok
ne dobijem zvani~no presudu,
mislim da Simatovi}u fali dva ili
tri meseca da bi izdr`ao dve
tre}ine kazne, (a {to je uslov za
uslovni otpust)“, naveo je Bakra~.

Jovici Stani{i} je ostalo
vi{e, jer se nije pojavljivao na
ponovljenom sudjenju.

Presuda Stani{i}u i
Simatovi}u je “pokrivanje”
pritvora

HAG – Beogradski

advokat Branislav Tapu{kovi}
ka`e da je osudjuju}a presuda,
kojom su nakon ponovljenog sud-
jenja Jovica Stani{i} i Franko
Simatovi} osudjeni na po 12 god-
ina zatvora, zapravo solomonsko
re{enje da se pokrije vreme koje
su proveli u pritvoru.

U izjavi za Tanjug,
Tapu{kovi} isti~e da je ipak
najbitnije {to nisu osudjeni za
Udru`eni zlo~ina~ki poduhvat jer
je to moglo da odvede u neke
reperkusije po u~e{}e Srbije u
UZP-u.

“Ovo je re{enje da se
pokrije pritvor”, naveo je
Tapu{kovi} ukazuju}i da je kom-
pletna presuda, i na~in na koji je
obrazlo`ena te{ka za komen-
tarisanje s obzirom da je njihova
odgovornost utvrdjena u vezi sa
jednom lokacijom, iako nije
utvrdjena njihova veza sa
zlo~inima.

“Prvi put od kada pratim
ova sudjenja ~ujem ovo i veoma
sam zate~en“, zaklju~io je
Tapu{kovi}.

Mehanizam za krivi~ne
sudove u Hagu osudio je danas na
po 12 godina zatvora nekada{nje
~elnike Slu`be Dr`avne bezbed-
nosti Jovicu Stani{i}a i Franka
Simatovi}a zbog pomaganja i
podr`avanja ratnih zlo~ina u
Bosanskom [amcu, dok su za sva
druga krivi~na dela iz optu`nice
oslobodjeni.

Prvom presudom, koja je
ukinuta, bili su oslobodjeni svih
optu`bi.

Izvor: Politika
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STANI[I] I STAMATOVI] OSUDJENI 
NA PO 12 GODINA ZATVORA

PRONADJENE SLIKE NAGIH
DEVOJ^ICA IZ PETNICE
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Pi{e Ana Miti}

S
ve ovo sa koronaviru-
som podse}a na situaci-
ju kada su se pojavile
dru{tvene mre`e – one
su nas razmre`ile na

na~in na koji smo do tada bili
povezani (segmentacija ciljnih
grupa), pa su nas onda umre`ile na
jedan sasvim novi na~in (kao pojed-
ince sli~nih interesovanja), koji pos-
toji i danas. Kovid nas je isto tako
razmre`io u fizi~kom svetu, da bi
nas umre`io onlajn. Ovako uticaj
pandemije na promene koje su se
desile u komunikaciji – a sad je ve}
potpuno jasno da je ova pandemija
sve promenila, pa i to kako komu-
niciramo i PR sektor – obja{njava
Du{an Stojakovi}, profesor na
Fakultetu savremenih umetnosti i
predsednik Dru{tva Srbije za
odnose s javno{}u.

Va`an sastojak ljudske
komunikacije, fizi~ki kontakt, bio je
na minimumu, prestali smo da se
zdravimo i ljubimo, ~ak i vidjamo,
pa je za neke radost bila poseta
kom{ije koji je doneo namirnice ili
dostavlja~a. Bili smo informisani do
te mere da smo znali u procenat i
broj zara`enih i preminulih, sad i
vakcinisanih u skoro svakom delu
sveta, a opet, paradoksalno, nein-
formisani, pa smo morali i da
obja{njavamo da vakcine ne slu`e
za ~ipovanje. Infodemija je drugi
virus koji je napao pored korone.

Svaka kriza, pa tako i
ova, osim {to je test za na{e meh-
anizme prilagodjavanja, istovre-
meno je i prilika da nau~imo nove
na~ine da se nosimo sa te{ko}ama.
Kao i svaka komunikacija, i ova
digitalna je donela more izazova i
onaj uobi~ajeni otpor prema
ne~emu novom. Bilo je tu raznih
manje ili vi{e sme{nih situacija –
od konsultacija sa IT stru~njakom
dok poku{avamo da obuzdamo
Zoom ili Teams, a da nismo ugasili
mikrofon i kameru, pa svi prate
na{u komi~nu borbu sa tehnikom,
do nekih smelih nastupa i govora, a

da nismo uklju~ili mikrofon, dok
nas javno nisu opomenuli, “vra}a
film“, kroz koji smo svi pro{li, pro-
fesor Stojakovi}.

“Bilo je tu i pote{ko}a sa
internet konekcijom – meni je
najsme{nija ona kada vam se uspori
Vajber ili WhatsApp, pa onda zbrza
tekst sagovornika, pa ispadne kao
da je progutao helijum. Bilo je i
isprekidanih i iseckanih re~i,
pogre{nih konteksta shodno tome, a
ve} je anegdotsko i to da smo neka-
da u trenerci ili {ortsu ispod stola,
a u odelom i s kravatom iznad
vodili neke su{tinski va`ne komu-

nikacije. Nekima su i ispadali tele-
foni i zaticali su ih na naj~udnijim
mestima, dok su drugi umeli da
zaborave da je kamera uklju~ena.“

Ova kriza pokazala je i
kako se gubi poverenje u va`ne
institucije – kada komunikacija nije
odgovaraju}a, a poruke su nejasne,
konfuzne i kontradiktorne. Sve je to

bio izazov za komunikaciju i PR.
Da li se sada lak{e ili te`e komuni-
cira, po{to smo morali da odgovo-
rimo na izazove koje je nametnuo
lokdaun i pronalazimo nove na~ine
komunikacije? I kako }emo komu-
nicirati u budu}nosti, da li }emo se
vratiti na stari na~in komunikacije i
kako }e dugoro~no sve ovo uticati
na sam sadr`aj? Ova kriza je {ansa
da po~nemo zaista da komunici-
ramo, da bolje ~ujemo drugu stranu,
uva`imo {ta nam ona poru~uje i
potom ne{to uradimo.
“Digitalizacija komunikacije je u
krajnjem zbiru vi{e toga donela“,

mi{ljenja je Stojakovi}.
Stru~njaci prognoziraju da

}e ukidanje svih vidova mera i izo-
lacije dovesti do nove renesanse
fizi~kih kontakata. “Li~no se tome
radujem, ali ostajem uveren da
komunikacija vi{e nikada ne}e biti
ista. I to nije lo{e. Lo{a mo`e da
bude samo na{a neadekvatna

adaptacija na digitalno i agilno
okru`enje i o~ekivanja koja imamo
sami od sebe, pa od drugih, a onda
i svi drugi od nas, ali to nije na{a
tema... Informaciju su nazvali mon-
etom savremenog doba, a ja je
upravo takvom i smatram. Teorija i
praksa su se slo`ile da je sadr`aj
kralj situacije ili pri~e (“content is
the king“). Ja bih oti{ao korak dalje
i rekao da je kontekst kralj situaci-
je ili pri~e (“conteyt is the king“). I
upravo je su{tina u kontekstu koji
dajemo svakoj na{oj komunikaciji,
uz uvremenjenost i svest da se sve
oko nas dinami~no menja“,

poja{njava Stojakovi}.
^ovek je socijalno bi}e i

njegovo egzistiranje je grupno, u
fizi~kom svetu. Samim tim
izostanak realnog kontakta izmestio
nas je iz zone komfora. “Jedina
dobra stvar je da tek kada smo van
zone komfora mi mo`emo da se
razvijamo“, napominje Stojakovi}.

Kao i mnogi, dodaje da li~no
preferira fizi~ki kontakt, jer pored
ljudske bliskosti, neverbalna komu-
nikacija nam nekada govori mnogo
vi{e o tome kako nas percipiraju
sagovornici. Da li smo im zan-
imljivi, dosadni, da li nas po{tuju ili
tro{imo njihovo vreme. Sada je to
sve nekako te`e i druga~ije u
virtuelnom svetu.

Da, svima je falio taj
va`an segment komunikacije. Ali
~ovek je prilagodljiv i iznalazi
na~ine.

Za razumevanje promena
koje su se desile mo`da bismo
mogli da se vratimo i na prvi vid
na{eg kontakta kada se rodimo – to
je dodir majke. Upravo to svedo~i
o va`nosti fizi~ke bliskosti, na bazi
koje spoznajemo svet. “Izostanak
rukovanja iz koga zaklju~ujemo
mnogo toga o onome ko je preko
puta nas, spre~ava nas da steknemo
ili popravimo taj prvi utisak na
osnovu koga gradimo stav o osobi
preko puta. Sada je to vi{e stvar
na{e digitalne percepcije i opa`anja,
pod uslovom da je kamera
uklju~ena i da prozor~i} na{eg
sagovornika nije suvi{e sitan“,
poja{njava predsednik Dru{tva
Srbije za odnose s javno{}u.

Slavlja i proslave su sas-
tavni deo srpske ikonografije, pa
ni{te druga~ije nije ni u poslovnom
svetu. I zaista, do pandemije su svi
va`ni gradski dogadjaji okupljali na
jednom mestu sve one ljude koji su
nam va`ni ili potrebni za posao, te
smo lako mogli da zavr{imo puno
toga samom posetom jednog
takvom dogadjaju. Deo na{e popu-
larne kulture je i zavr{avanje svih
va`nih stvari uz poslovni ru~ak.
“Iako nisam neki poseban ljubitelj
takvog poslovnog modusa, sve radi-
je bih ekran zamenio nekom lepom
gradskom ba{tom uz reku...“, priz-
naje i dodaje: “Mislim da ne posto-
ji ta~an odgovor da li se sada te`e
ili lak{e komunicira. To zavisi od
svih nas. Negde je te`e, a negde
lak{e. Ja `elim da budem optimista.
Mislim da PR kao struka ima neke

KAKO JE PANDEMIJA 
PROMENILA KOMUNIKACIJE

Interna komunikacija sa kojom sam ja imao susret u pandemiji bila je
fenomenalna – agilna, sadr`ajna, edukuju}a... onakva kakva bi ona
su{tinski uvek i trebalo da bude. Kriza poput pandemije koronavirusa nas
je valjda nau~ila da, kao i samu komunikaciju, internu komunikaciju treba
da vode upravo kvalifikovani stru~njaci u ~ijoj biografiji stoji da su upra-
vo oni eksperti za nju

Du{an Stojakovi}, profesor na Fakultetu savremenih umetnosti,
predsednik Dru{tva Srbije za odnose s javno{}u

Razmre`i nas, umre`i nas

Kriza je pokazala i kako se gubi poverenje u va`ne institucije – kada komunikacija nije odgovaraju}a, a poruke su nejasne, konfuzne i kon-
tradiktorne. Sve je to bio izazov za komunikaciju i PR. Da li se sada lak{e ili te`e komunicira, po{to smo morali da odgovorimo na izazove

koje je nametnuo lokdaun i pronalazimo nove na~ine komunikacije? Kako }emo komunicirati u budu}nosti, da li }emo se vratiti na stari na~in
komunikacije i kako }e dugoro~no sve ovo uticati na sam sadr`aj?
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ve}e izazove od samih modusa
komunikacije.“

Pandemija i cela pro{la
godina bila je veliki {ok za ceo
svet, pa i za tr`i{te marketin{kih
komunikacija. Nije bilo lako pre-
baciti se u rad i komunikaciju na
daljinu. Danas, godinu i po dana
kasnije, sastanci se uveliko
odr`avaju virtuelno, konferencije su
potpuno pre{le u onlajn ili hibridni
mod, a mnogima se dopao rad od
ku}e i ne `ele da se vrate u kance-
larije. COVID-19 sa sobom je
doneo i transformaciju biznisa, koja
je realno trebalo da se desi tek za
pet-{est godina, ka`e Ivana Par~eti}
Miti}, osniva~ i CEO Marketing
mre`e.

“Mnogi su je do~ekali
nespremno, a neki iznenadjuju}e
spremno. Utisak je da su male i
srednje organizacije bile daleko
agilnije, br`e i fleksibilnije kada
govorimo o prihvatanju promena.
Ono {to je neizvesno jeste da se
sve(t) promenio, pa i tr`i{te mar-
ketin{kih komunikacija u Srbiji.
Posredna, virtuelna i nefizi~ka
komunikacija definitivno je na{a
budu}nost i u tom smeru bi trebalo
da planiramo i svoj razvoj poslo-
vanja.“

U doba krize ljudi tra`e
istinite i pravovremene informacije
i one su im potrebne vi{e nego

ikada, a istra`ivanja su pokazala da
su naj~itaniji sadr`aji u toku pro{le
godine upravo bili tekstovi raznih
doktora ili stru~njaka, koji procen-
juju, savetuju, predvidjaju, ka`e
Ivana Par~eti} Miti}. “Dru{tvene
mre`e i brojne aplikacije za komu-
nikaciju samo su ubrzale {irenje
neproverenih informacija, pa samim
tim i panike. ~ak su i neki tradi-
cionalni mediji ’naseli’ na nesigurne
i la`ne informacije. Sasvim je
opravdano bilo pitanje – kome
verovati? Mislim da mnogi to pitan-
je i danas postavljaju, iako o
COVID-19 znamo mnogo vi{e
nego u februaru pro{le godine“,

dodaje. Nove okolnosti uticale su
na internu komunikaciju koja je
posebno dobila na va`nosti. PR,
koji primarno komunicira eksterno,
i HR, koji to primarno ~ini interno,
imaju ogromnu mo} u svojim ruka-
ma, posebno u periodima krize. Ta
mo} le`i upravo u komunikaciji.

“Komunikacija za mene
predstavlja glavni faktor prevencije

{irenja pandemije. Interna komu-
nikacija sa kojom sam ja imao sus-
ret u pandemiji bila je fenomenalna
– agilna, sadr`ajna, edukuju}a...
onakva kakva bi ona su{tinski uvek
i trebalo da bude. Kriza poput pan-
demije koronavirusa nas je valjda
nau~ila da, kao i samu komunikaci-
ju, internu komunikaciju treba da
vode upravo kvalifikovani
stru~njaci u ~ijoj biografiji stoji da
su upravo oni eksperti za nju.
Interna komunikacija }e nadalje biti
jo{ vi{e digitalna, a tamo gde nije
bila agilna mora}e takva da postane
ili je ne}e biti (a ako vam drugi
plasiraju interne informacije ili

informacije interno, te{ko vama)“,
zaklju~uje Stojakovi}.

I sektor ljudskih resursa
(HR) i odnosi sa javno{}u (PR)
dobili su “svojih pet minuta“ da
poka`u sve svoje ume}e, ali pre
svega da pomognu ljudima. Interna
i eksterna komunikacija postale su
zahtevnije usled nastalih okolnosti
jer se na~in komunikacije prome-

nio, a va`ne poruke morale su
svuda da budu isporu~ene jer smo
sve vreme imali “krizni PR“.
Informisanje tokom pandemije
pokazalo je koliko je va`no kako
vlade komuniciraju – efikasno je
samo onoliko koliko ljudi razume-
ju. U slu~aju Novog Zelanda, borba
protiv COVID-19 bila je velikim
delom komunikaciona kampanja – i
tamo je to bilo veoma uspe{no.

Potreba za empatijom
vodjenom komunikacijom postojala
je i pre ove krize. Svet koji je u
stalnoj promeni ve} se umorio od
fraza, neprirodnog jezika, suvi{nog
distanciranja od onih sa kojima

komuniciramo.
“I zato je ba{ ova kriza

ujedno {ansa da po~nemo zaista da
komuniciramo. Da ~ujemo drugu
stranu, uva`imo {ta nam ona
poru~uje i potom ne{to uradimo,
kako bismo joj pokazali da
razumemo i da smo prisutni“, rekla
je za Nedeljnik Ina Poljak, psiho-
lo{kinja u konsultantskoj agenciji

Behave.
Infodemiju je pratilo i

nedovoljno razumevanje, {umovi u
vezi, strah od tehnike, ali mo`emo
da istaknemo i neke nove vrednos-
ti koje su proistekle iz komunikaci-
je na daljinu – razumevanje,
po{tovanje, solidarnost, empatija...
Kako }e to dugoro~no da uti~e na
ljudske odnose, da li je ovo sada
novi, mnogo bolji po~etak u ljud-
skim komunikacijama ili...?

Ne bi trebalo ni idealizo-
vati `ivot pre pandemije, jer kao da
je do{lo do pucanja tog balona koji
se naduvavao kroz komercijalni pri-
tisak. Zato je ova kriza prilika za
revidiranje i globalnih i li~nih vred-
nosti. Prelaskom u digitalni svet
imamo tu osnovnu gradivnu
jedinicu ali su{tinski druga~iju, ka`e
Stojakovi}. “To bih mogao da
uporedim sa prelaskom na
elektri~ne automobile sa ovih
obi~nih, ali bez perioda adaptacije.
[alu na stranu, digitalna komu-
nikacija, koliko god bila distanci-
rana, zapravo prevazilazi mnoge
barijere. Granice koje nam je
postavila pandemija zapravo su
izbrisale neke druge granice i defin-
itivno mislim da smo sada puniji
razumevanja, po{tovanja, empatije,
solidarnosti i mnogo bri`niji jedni
za druge.“ 

Nedeljnik

Utisak je da su male i srednje organizacije bile daleko agilnije, br`e i
fleksibilnije kada govorimo o prihvatanju promena. Ono {to je neizvesno
jeste da se sve(t) promenio, pa i tr`i{te marketin{kih komunikacija u
Srbiji. Posredna, virtuelna i nefizi~ka komunikacija definitivno je na{a
budu}nost i u tom smeru bi trebalo da planiramo i svoj razvoj poslovanja

Ivana Par~eti} Miti}, osniva~ i CEO Marketing mre`e

Devedesetih godina
pro{log veka, u
presti`nom tr`nom cen-

tru grada ^ikaga, zavladala je
epidemija. Naime, na tom mestu
“highend“ konzumerizma, svo-
jevrsnom svetili{tu rasipni{tva,
samoljubivosti i oholosti, izvr{en
je prili~an broj samoubistava. Sa
njegovih vi{ih spratova, kao sa
`rtvenog kamena, listom su u
ni{tavilo skakale `ene. Iako sam
tada radio u hotelu u sklopu iste
zgrade, za samoubistva nisam
znao. Vladala je zavera }utan-
ja.Valjda iz razloga da se mesto
dobrovoljnog rastanaka sa ovoze-
maljskim mukama ne popularizu-
je i tako privu~e nesre}nice iz
cele zemlje, policija i mediji
nikad o serijskom suicidu nisu
izve{tavali.

Za tragi~ne dogadjaje }u
prvi put ~uti od rodjake, visoko
sofisticirane, besprekorno ode-
vene i isto tako na{minkane dam-

ice. U to vreme imala jeala Odri
Hepbern kratku frizuru, blistav
osmeh i ~vrstu re{enost da svoje
snove ostavari u “dreamlendu”.
Gramati~ki perfektan engleski
izgovarala je sa blagim srpskim
akcentom, {to mu je davalo onu
posebnu slovensku meko}u, dra`
i zavodljivost. Lepa i inteligentna
mlada `ena sanjala~kih o~iju koja
je, ma{taju~i o karijeri modnog
dizajnera na za tu vrstu posla
jednim od najte`ih mesta na
svetu – u Americi –
glamuroznom Amerikankom u
sopstvenoj glavi ve} postala u
Beogradu, pre nego {to }e ikad
na ameri~ko tlo kro~iti.

Njenu posve}enost ukla-
panju u ameri~ki na~in `ivot je
izra`avao i njen stav da je `ivot
u Americi skup, zato {to, eto,
mora da tro{i vi{e od 5.000
dolara godi{nje na garderobu. To
ta~no odgovara svotikoju sam ja
na garderobu potro{io za svojih
20 godina boravaka kod Ujka
Sema. Ona je medjutim mukotrp-
no radila i nije {tedela. Jednom
je, usred zime, vrativ{i se sa
odmora na Havajima, u pretpro-
daji naru~ila papreno skup

“Krajsler kruzer”, rimejk automo-
bila iz “romanti~nih“ tridesetih i
doba mafije, kola koja su se tek
pojavila na fotografijama u
auto-revijama. Ne zaostajati, u
tome je caka.

U tr`nom centru po~ela
je da radiu slavom oven~anom
“Gu~iju” i ubrzo je bila svedok
jednog samoubistva. U prvom
trenutku pomislila je da je u
ogromnom holu, na~i~kanom luk-
suznim prodavnicama, odjeknuo
pucanj. Posle je saznala de je to
u stvari bio tresak tela o goli,
skupoceni mermer.

Ne `ele~i da budem
zloban, ali sarkazam ipak, izbe-
gao nisam, pitao sam je tada da
li je u krpicama “Gu~ija”,
“Prade“ ili makar u blizini nji-
hovih radnji, u smrt lak{e sko~iti.

“Vi mu{karci to ne
razumete“, pomalo ljutito je
odgovorila. Jo{ je dodala: “Nisu
to samo krpice, radi se o umet-
nosti koja se nosi!“

* * *
Pro{lo je od tada mnogo

vremena. Moja rodjaka je sada u
ranim pedesetim godinama. Ima

mu`a, ne{to mladju verziju
D`ord`a Klunija. Imaju sina,
mladog i uspe{nog in`enjera.
`ive u “ku}ici u cve}u“ u ljup-
kom, slikovitom ~ika{kom pred-
gradju. Tu je i umiljati `u~kasti
pas, zlatni retriver.

[minka je i dalje
besprekorna, mada joj nije
potrebna.

Ali, da li je u dubini
svog bi}a zaista sre}na? To je
pitanje na koje, za mnoge od
vas, imam razo~aravaju}i odgov-
or.

Jeste. Veoma je sre}na!
U Ameriku je sa stu-

dentskom vizom u d`epu do{la u
vreme kada se u Jugoslaviji tek
razbuktavao gradjanski rat. Posle
godinu dana boravka u ^ikagu,
kada je na brdovitom Balkanu
djavo ve} odneo {alu, vratila se
nazad, za Beograd. Da poseti
majku i vidi prijatelje. Naivno da
je verovala da }e joj studentska
viza omogu~iti nesmetan
povratak u Ameriku. Kada je
do{lo vreme povratka, naletela je
na zid. Ameri~ke vlasti, u to
vreme ve} poprili~no nepri-
jateljski nastrojene prema Srbiji,

nisu hteleda je puste nazad. Uz
potezanje svih mogu}ih veza i
vezica u Srbiji i intervencije
dizajnerske {kole koju je pohad-
jala u Americi, trebalo joj je vi{e
od godinu dana da ih nekako
umilostivi. Posle mnogo peripeti-
ja, dozvolili su joj da ponovo
stupi na tlo zemlje kojoj je u
stvari uvek i pripadala. Jednom
mi se poverila da se u tom peri-
odu, u kojem je njenu rodnu
zemlju zahvatao sve ve}i i
pogubniji ratni po`ar i u kojoj su
se gomilali nagoreli le{evi do
ju~e bratskih naroda, pr`ila na
sopstvenoj vatri i tamnovala u
vreloj agoniji, koju je jedva
pre`ivela.

Ipak, te ve~eri kada mi
je pri~ala o dobro ~uvanoj tajni
samoubistava u tr`nom centru, od
nje nisam dobio zadovoljavaju}i
odgovor na pitanje: ^emu tolike
i tako skupe krpice?

Za pravim odgovorom i
dalje tragam, iako dobro znam da
ga nikad ne}u dobiti.

Posve}eno mom bratu
B. Ljuboji Makcu, koji je pomo-
gao da se ovaj tekst uobli~i.

NNAA MMEESSTTUU BBEESSMMIISSLLAA II SSMMRRTTII
STEVAN STUPAR

Odstalnog 
saradnika
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“Porodica nije va`na!
Porodica je sve“ – rekao je jed-
nom Michael J. Foy, a doktor
medicine, Andrew Fishman, svoju
porodicu je zasnovao sa suprugom
Jelenom, uz ~etvoro dece sa koji-
ma nalazi radost, mir, balans i
neophodno usidrenje. Ovaj medju-
narodno priznati neurolog,
stru~njak za bolesti uha i mozga,
ve} odavno je zaljubljen i u
Srbiju, u kojoj boravi i u`iva
~esto, ali i poma`e svojim kolega-
ma, obavljaju}i komplikovane
hirur{ke zahvate. I na svom
velikom Big Rock ran~u, i u
Indiji, Poljskoj, i u Beogradu, i na
Kopaoniku, Durmitoru ili na
Jadranskom moru, ose}a se kao
kod ku}e, i pleni svojim znanjem,
ume}em i blagim osmehom. I sam
svestan da mnogi ljudi mogu
posti}i profesionalan uspeh, ali
samo neki od njih i formirati
sre}nu porodicu, veoma je vezan
za svoju suprugu i decu, sa koji-
ma provodi svaki dragoceni trenu-
tak slobodnog vremena.

Jelenu je upoznao 2009.
godine, kada je ve} bio priznati
stru~njak i radio u NWM, a ve}
10 godina `ive na velikom iman-
ju, na kome se gaji organska
hrana, uzgajaju ovce, koze, }urke,
koko{ke. Ran~ pre svega
omogu}ava deci da `ive slobodno,
u radosnom, neprocenjivom kon-
taktu sa prirodom. Na ran~u i on
pronalazi svoj mir, a u putovanji-
ma, ronjenju, skijanju na
razli~itim svetskim destinacijama

tako potrebna uzbudjenja, kao
dopunu za energiju utro{enu u
dugim, komplikovanim operacija-
ma u vrhunski opremljenim
hirur{kim salama.

“Ja se bavim le~enjem
bolesti uha, kao i bolesti mozga
koje su u vezi sa uhom, takodje i
bolestima nosa, posebno tumorima
na hipofizi. Radim i operacije
malignih tumora mozga,
uklju~uju}i maligne tumore
akusti~nih neuroma, koji se nalaze
izmedju lobanje i mozga. Osim

toga, bavim se i o{te}enjima
sluha, posebno vra}anjem sluha
uz pomo} proteti~kih aparata
ikohlearnih implanta”, ka`e za
“Ogledalo” doktor Fishman. “Moj

otac je bio ortopedski hirurg,
imao je puno kolega, sa kojima
mi je davao odli~ne savete u
izboru moje specijalizacije, na
~emu sam, kao i na njegovoj
podr{ci, zahvalan do kraja `ivota.“

Dugogodi{nje {kolovanje
na presti`nim ameri~kim uni-
verzitetima rezultiralo je njegovim

superiornim znanjem i ve{tinama,
koje je iskustvom samo potvrdji-
vao.

“Nakon medicinskog
fakulteta u Bostonu, oti{ao sam na

dvogodi{nji trening na op{toj
hirurgiji u Bronksu u Njujorku.
Posle toga, usledila je godinu
dana hirurgije na intenzivnoj nezi,
takodje u Bronksu, a potom ~etiri
godine sta`iranja na odeljenju za
uho, grlo i nos. Onda su do{le jo{
dve godine na specijalizaciji na
neurologiji. I naravno, ja jo{ uvek

u~im, i u~i}u ~itavog `ivota.“
Ve} skoro 25 godina

ovaj stru~njak i entuzijasta
poma`e pacijentima i kolegama
{irom sveta. Od 2013. godine je
direktor CochlearImplant Program
at Neurosciences Department of
the Northwesern Regional
Medical Group Central Du Page
Hospital in Winfield Illinois. Bio
je na jednogodi{njoj medicinskoj
misiji u ju`noj Indiji, a 2007.
godine je postao po~asni doktor
poljskog Univerziteta Nicolas
Copernicusu Bydgoszcz, kao
nagradu za petnaestogodi{nji rad u
toj zemlji. Od 2018. godine radi i
kao honorarni profesor
Medicinskog centra Univerziteta
Mizuri, gde trenira svoje kolege
hirurge za rad u 3D hirur{koj
tehnologiji.

“Naravno da SAD jo{
uvek imaju najsavremenije i
najbolje resurse i u oblasti medi-
cine kojom se ja bavim. Na{
zdravstveni sistem je, na`alost, i
najskuplji, ali ipak i najbolji.
Nakon 25 godina, rade}i na
usavr{avanju i izgradnji centara u
Poljskoj vidim zna~ajno unapred-
jenje u tom delu Isto~ne Evrope,
skoro da su u koraku sa zapadnim
razvijenim zemljama. U Srbiji je
ova oblast takodje u fazi razvoja,
naravno zna~ajno uslovljena
ekonomskim faktorima. Ja sam
upoznao izuzetne stru~njake, vrlo
obrazovane, sa visokim eti~kim
standardima. Moje vreme prove-
deno u Indiji bilo je izuzetno

TAMO GDE @IVOT PO^INJE I
LJUBAV NIKADA NE NESTAJE

Doktor Andrew Fishman, medjunarodno priznati neurotolog i hirurg glave i vrata iz ^ikaga, o poslu, vezi sa Srbijom, srpskim kolegama i porodici

Operacija na VMA

Dr Fishman sa suprugom Jelenom i decom u Srpskoj pravoslavnoj crkvi u ^ikagu

Sa kolegama na VMA



11Jul 2021.

www.serbianmirror.com

interesantno. Centar u kome sam
radio bio je izgradjen od
zna~ajnih donacija, pa sam radio
u izuzetnim uslovima, na mnogo
izuzetno zahtevnih operacija “

Doktor Fishman se upra-
vo vratio iz Srbije, gde je sa
kolegama na VMA obavljao
zahtevne hirur{ke intervencije.

“Doktori i medicinske
sestre sa kojima sam radio su
izuzetno obrazovani, rade po
veoma visokim eti~kim standardi-
ma, a impresioniran sam i
bolni~kim objektom, Video sam i
ekstremni potencijal za razvoj,
kao {to je bilo i sa centrima u
Poljskoj, zato verujem da }e
razvoj ove oblasti i u Srbiji i}i u
tom pravcu. Naravno daje
ekonomska situacija vrlo komp-
likovana i usporava stvari, ali sam
uveren da }e vremenom i to da se
razre{i i da se premosti ta
zna~ajna i te{ka prepreka. Sada se
i u Srbiji razvijaju privatni
zdravstveni centri, pa sam i ja
zainteresovan, bi}u uklju~en u
izgradnju centara i osavremenja-
vanje hirurgije, jer u Srbiji imam
i porodicu, i prijatelje, i nekret-
nine. Osim toga, zaista u`ivam u
tamo{njem gostoprimstvu, kulturi
i razli~itim sadr`ajima. Iskustvo iz
Poljske mi je zna~ajno pomoglo,
va`ni su ti slovenski koreni, pa
sam uvek imao odli~nu konekciju

sa Srbima i Srbijom, To su uporni
i vredni ljudi, koji me obasipaju
gostoprimstvom. Zato bih zaista
`eleo da pomognem usavr{avanju
zdravstvenog sistema i svojim
dragim kolegama u Srbiji.”

Supruga Jelena podse}a
da su se upoznali preko
zajedni~kih prijatelja za Bo`i}
2009. godine, ubrzo su se ven~ali,
a prvi put zajedno oti{li u Srbiju
2012. godine.

“Kada smo se upoznali,
moja deca Djordje i Elena su bili
na po~etku tinejd`erskih godina, a
Andrew ih je ~uvao i brinuo o
njima dok sam radila, odlazili
smo zajedno na sportove, poma-
gao im je sa doma}im zadacima,
zajedno smo kuvali. Prema mojoj
deci je bio bolji nego {to bi bili
mnogi pravi o~evi. Iako smo
oboje bili u poodmaklim godina-
ma, odlu~ili smo se za jo{ dvoje
dece, koje sam rodila u 41. i 44.
godini. Danas Djordje ima 24,
Elena 23, Teodor 7 i Arie 4
godine. Za njega je porodica na
prvom mestu, sve daje za decu,
koju odgajamo da budu svestrani,
nezavisni, slobodni, da imaju
bezbri`no detinjstvo i da bosono-
gi tr~e na na{em ran~u, na moru
u Crnoj Gori, da u`ivaju na
Durmitoru, @abljaku, Tari,
Kopaoniku, da znaju odakle
poti~e hrana. Andrew mnogo vre-

mena provodi sa decom, u~i ih
raznim ve{tinama, zajedno sviraju,
slu{aju muziku, idu na pecanje,
igraju {ah…“

Posve}eni porodici, u
kojoj `ivot po~inje i iz koje
ljubav nikada ne odlazi, oboje bi
`eleli da se penzioni{u u Srbiji,

ali da pre toga i tamo pomognu
osnivanje zdravstvenog centra u
kome bi ovaj svetski priznati
stru~njak prakti~no primenio svoje
hirur{ke ve{tine i znanje preneo
studentima i kolegama.

Vi{e informacija o dok-
toru Andrew Fishman mo`ete
dobiti na njegovom web-site:
www.andrewfishmanmd.com

Mila Filipovi}

Na Crnogorskom primorju

Sa sinom na skijanju

Ran~ Big Rock

Predstavljamo vam
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Koliko predmeta broji
va{a kolekcija, iz kog su perioda
i znali se najstariji?

Popis predmeta nije
zavr{en, jer stalno
nabavljam nove, ali
ima ih preko sto i
poti~u uglavnom iz
devetnaestog i dvade-
setog veka. Najstarije
je d`ube sa Kosova i
Metohije iz devet-
naestog stole}a.

Gde zain-
teresovani mogu na}i
vi{e informacija o
kolekciji?

U nastavku
zbornika emigrantskih
pri~a “Za{to smo
oti{li“, koji je uredila
Gordana Petkovi}
Lakovi} i nazvala ga
“Na raskrsnici“. Tu se
nalazi i “Valjda je to
moja sudbina“, moja
kratka autobiografija.
Ipak, slede}e godine,
povodom proslave
decenije postojanja
kolekcije, spremam
iznenadjenje za sve po{tovaoce
mog rada.

Rodjeni ste i odrasli u
[apcu. Je li mesto rodjenja
uticalo na dalji tok va{eg `ivota?

Veoma. Da nije bilo tate
Jovana, koji me je odveo u

{aba~ko Kulturno-umetni~ko
dru{tvo “Abra{evi}“, ne bih zav-
olela igru i proputovala svet, a da
nije bilo mame Svetlane, koja mi
je usadila ljubav prema ru~nom
radu, ne bih razvila naklonost ka
tradiciji i kulturi. Naposletku, bez
[apca i Ma~ve ne bi bilo ni moje
dana{nje zbirke i malog, nefor-

malnog etno-muzeja, u kojem su
se najpre na{li kostimi odatle.

Tradicionalnu proslavu
”The Anniversary“, odnosno
“Godi{njicu“, priredili ste po
deveti put. {ta se sve promenilo
od prve, odr`ane 2012?

Promenilo se sve i nije
se promenilo ni{ta. Broj predmeta
u kolekciji, saradnika i organizo-
vanih dogadjaja je iz prole}a u
prole}e rastao, ali je glavni prin-
cip, princip autenti~nosti, ostao
mera svega. Na{i verni partneri u
ovom poslu nisu nas napu{tali ni
u najgora vremena, pa ni u ova

pandemijska. Moram da
posebno pohvalim zapos-
lene u Ambasadi Srbije,
koja je uvek uz nas.

Kako ste
sprovodili svoje aktivnosti
od po~etka pandemije?

Prvenstveno, bav-
ila sam se popisivanjem i
klasifikacijom eksponata iz
zbirke koji jo{ nisu bili
zavedeni i ~ekali su red.
Nakon osme “Godi{njice“,
leta 2020. smo obele`ili
Petrovdan nose}i maske. U
septembru, u svom
dvori{tu bogatom zele-
nilom, kao i u delu ku}e,
napravila sam virtuelnu
izlo`bu kostima, nakita i
drugih vrednih starina
do~aravaju}i izgled neka-
da{njih obi~aja iz raznih
delova Srbije i biv{e
Jugoslavije. Zatim, u okto-
bru, na istom mestu, moji
saradnici i ja smo o`iveli

ma~vansku svadbu iz pri~a preda-
ka, u kojoj su u`ivale i kom{ije
Amerikanci.

Pored saradnika i part-
nera, ko vam najvi{e poma`e u
pripremi folklornih izlo`bi, per-
formansa i revija?

Suprug D`on i sin
Stevan, koji sa porodicom `ivi u
Srbiji. Zbog prvog sam ostala u
Americi, a zbog drugog bih se
vratila u [abac. Da ih nema, ni u
~emu ne bih uspela. Njihovi
saveti i podr`avanje mojih ideja
na razli~ite na~ine nemaju cenu.
Sve {to zamislim ja i ostvarim, jer
porodica je najva`nija u svemu.
Odnedavno, ~uvamo kucu
D`ind`er. Njena uloga u
odr`avanju pozitivne atmosfere

tokom priprema i odvijanja
dogadjaja takodje nije zanemarlji-
va.

Na koji na~in ostvaru-
jete saradnju sa pojedincima i
organizacijama iz matice i rase-
janja?

Kroz Udru`enje za
o~uvanje balkanske tradicije i kul-
ture u SAD, koje sam osnovala.
Ono je neregistrovano, ali nama
koji smo okupljeni oko njegovih
ciljeva to i nije naro~ito bitno, jer
nismo formalisti. Mi volimo

jedinstvenost prostora sa kojeg
smo potekli, na{u Srbiju i na{
Balkan.

Po obrazovanju ste
ginekolo{ko-aku{erska sestra i,
ako se ne varam, pre Amerike
ste osim u otad`bini radili i u
Libiji? Postoji li povezanost
izmedju onoga za {ta ste se
{kolovali i onoga ~ime se danas
bavite?

Nepunih sedam godina
provela sam u Bregi na obali

zaliva Sidra, rade}i u bolnici
jedne naftne kompanije.
Sudbinska mi je bila 2009, kada
sam, po povratku u Srbiju, za
vrlo kratko vreme dobila vizu i
obrela se u Americi, gde sam
2011. srela D`ona i po~eo je moj
novi `ivot. Povezanost sigurno
postoji. Nekada sam pomagala
`enama da postanu majke, a sada
poma`em svojoj zemlji da ostane
matica potomstvu rasutom po
svetu kako ne bi zaboravilo
korene.

BBIILLJJAANNAA
RREEGGAANN

Biljana Regan

Godi{njica 2021.

Deli} bogate kolekcije
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Vlasnica velike balkanske folklorne zbirke u ameri~koj dr`avi Merilend i organizatorka i realizatorkana desetine dogadjaja.
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Ili sam ja preterano sumnji~ava,
ili prisustvo Kine u Srbiji sada
izaziva vi{e neprijatne

sumnji~avosti nego pre.
Poredim sa vremenom pre

nego {to smo lane saznali da Zapad
odvaja lepe pare za istra`iva~e
“malignog“ ruskog i kineskog utica-
ja na Srbiju i poklanja podr{ku
onima koji uvidjaju tvrdu opasnost
od “meke mo}i“ ruskih i kineskih
vakcina i kredita na Balkanu.

Neprijatna sumnji~avost je
eufemizam, mo`da treba otvoreno
re}i rasizam. Jer kad su ljudi olako
i bez dokaza spremni da poveruju u
lo{e vesti i zle namere pripadnika
nekog naroda, ni rasizam nije
daleko.

Eno u Americi novinari
ovih dana optu`uju kolege za
rasizam ako samo za ozbiljno uzmu
teoriju po kojoj je korona Kinezima
pobegla iz laboratorije. Ne
preuveli~avam: doslovce se po
medijima i dru{tvenim mre`ama
svadjaju oko toga je li ve}i rasizam
re}i da je virus na neuslovnoj
kineskoj pijaci sko~io sa jedne vrste
na drugu, ili da je umakao neo-
preznim laborantima iz najsavre-
menijeg instituta u Vuhanu. Jedva
~ekam ishod tog malog
kulturolo{kog rata.

Kod nas, Beta prenosi re~i
Marinike Tepi} da su “tri kineska
radnika u okolini Bora seksualno
uznemiravali devoj~ice“. Re~ je o
deci uzrasta od deset do 14 godina,
i mora da je zastao dah svima koji
su pro~itali vest: em kradu ~istu
vodu i vazduh, em decu diraju! U
nastavku vesti se ispostavlja da

gospodja Tepi} crpi svoja saznanja
iz re~i jedne uznemirene majke koja
prenosi re~i deteta koje je sigurno
da su strani radnici, na stranom
jeziku, od nje i njenih drugarica
tra`ili “seks“.

Optu`ba nije za potcenji-
vanje. Ali neobi~no mi je da novin-
ska agencija javlja etni~ku ili rasnu
pripadnost navodnih po~inilaca
krivi~nog dela pre nego {to proveri

informaciju dobijenu iz tre}e ruke.
Da su navodni po~inioci Romi,
Savetu za {tampu ekspresno bi se
javila jedna od brojnih organizacija
za ljudska prava koje postoje upra-
vo da bi upozoravale da se
nacionalna, verska, rasna, ideolo{ka
i politi~ka pripadnost osumnji~enih
lica ili `rtava zlo~ina ne pominju u
izve{tajima o krivi~nim delima, {to

i Kodeks novinara Srbije zabranju-
je – sem kada je rasna pripadnost
“u neposrednoj vezi“ sa prirodom
krivi~nog dela.

Koliko znam, boja ko`e
nije u neposrednoj vezi sa seksual-
nim zlo~inima, a Komisija za `albe
Saveta za {tampu rutinski daje za
pravo podnosiocima sli~nih `albi.
~ar{ija “zna“ koja etni~ka grupa
krade bakarne `ice? Policija

naj~e{}e hapsi upravo pripadnike te
grupe? Sudije ih osudjuju u ve}em
broju nego pripadnike drugih
grupa? Ni{ta od toga {tampi ne daje
pravo da navede kojoj etni~koj
grupi pripada po~inilac dela. ^ak ni
nakon {to je osudjen, a kamoli u
fazi kad Marinika Tepi} javno
isledjuje “zlo~ince“. I jo{ prijavlju-
je, a Beta javlja, da radnici kineske

kompanije Zidjin “slobodno vreme
~esto koriste za {etnju po okolnim
mestima u Boru“. Ko posle tog saz-
nanja mirno da spava?

Ne znam, jer Beta o tome
ni{ta ne javlja. Gde su nezavisni
izve{taji o tome {ta se ta~no desilo,
gde je Betin izve{taj o tome {ta
ka`e policija?

Ne{to sli~no smo ovde
ve} gledali. Kinezi su pre dve

decenije ve} bili moneta za
politi~ko potkusurivanje opozicije
sa re`imom Slobodana Milo{evi}a.
Demokratska opozicija Srbije koris-
tila se rasizmom kao politi~kim
orudjem protiv kineskih radnika
protiv kojih je podbunjivala grad-
jane Srbije pod izgovorom da ih
bra~ni par Milo{evi} ovde dovodi
sa lo{im politi~kim namerama.
Dragan Veselinov, univerzitetski
profesor, lider Koalicije Vojvodina
i narodni poslanik u Skup{tini
Srbije, izmi{ljao je teorije zavere

po kojim Milo{evi}i dovode dese-
tine hiljada Kineza i daju im YU
dr`avljanstvo “pod uslovom da
glasaju za Slobodana Milo{evi}a“.

Do opozicionog mitinga
koji je na Trgu republike odr`an u
aprilu 2000. godine, broj Kineza
koji }e tobo` odr`ati Milo{evi}a na
vlasti u tra~evima je narastao na
milion, {ef podmlatka SPO-a pravio
je na mitingu rasisti~ke aluzije na
“kosooke“, a masa je odu{evljeno
skandirala: “Dole `uti“.

Malo je ko tada mario {to
DOS raspiruje rasnu i nacionalnu
mr`nju, za {ta je ina~e voleo da
optu`uje Milo{evi}a. Opozicija je
htela da doka`e kako ima mo} da
“otklju~a“ Srbiju, molila je zapadne
vlade za obe}anje da }e Beogradu
da skinu sankcije u zamenu za raspi-
sivanje vanrednih izbora. Bilo je
va`no {ta }e re}i Brisel, Bon i
Va{ington, a ne {ta }e misliti Peking
ili Moskva. Dok je Milo{evi}ev
re`im izazivao mr`nju protiv “zapad-
nih imperijalista“ koji posle bombar-
dovanja vi{e nisu dolazili na njegov
kanabe, opozicionim liderima su
zgodne mete bili narodi iz dr`ava za
koje Zapad nije mario. Sumnjam da
je Veselinov li~no verovao u plitk-
oumne zavere kojim je cini~no
pla{io neobave{tene, ali je svejedno
otkrivao Ahilovu petu opozicije, koja
je svoj politi~ki program sve do 5.
oktobra zasnivala na onom {to sam,
u predringijerovskom NIN-u, u
prole}e 2000. nazivala “vulgarnom
antimilo{evi}ev{ti-nom“.

Gre{im li {to u tome
vidim neku sli~nost sa sada{njim
trenutkom u Srbiji?

TVRDA OPASNOST OD
MEKE KINESKE MO]I

Ko to tamo uznemirava i je li rasizam i ono
kad su ljudi spremni da olako poveruju
optu`bama bez dokaza

Rasa, mr`nja i politika

www.serbianmirror.com
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Mirka Radovi}a nisam
upoznala li~no, nekako
smo se mimoi{li, kada

je on obilazio stan u kome sam
ovog prole}a odsela u Beogradu,
na Obili}evom vencu. Ali, posle
razmene mnogobrojnih poruka i
nekoliko telefonskih razgovora
ose}am kao da se znamo godina-
ma, jer iz njega izvire neka
~udesna, melodi~na bliskost,
neposrednost koja je skoro na svim
meridijanima vol{ebno zaboravlje-
na. Drugarica mi je skrenula
pa`nju da je to onaj Mirko koji je
iz Perua sa porodicom do{ao da
`ivi u Srbiji, onaj Mirko koji tradi-
ciju na{e zemlje {iri celim svetom,
Mirko koji u na{e tradicionalne
melodije ubacuje melodi~nost
zemlje u kojoj se rodio i proveo
najve}i deo `ivota. Rekla mi je da
je to onaj Mirko koji ~esto gostu-
je na skoro svim na{im medijima,
Mirko sa osmehom koji pleni,
energijom koja uznosi, onaj Mirko
sa duhom koji je mogao da nas-
tane samo iz spojasrpskog i peru-
anskog.

Mirkovi baba i deda po
ocu su poreklom sa na{ih prostora,
1948. godine su bili primorani da
napuste zemlju i novi `ivot
zapo~nu u Peruu, iz koga se
Mirkosa svojom porodicom doselio
u Srbiju, kako bi on tamo zapo~eo
novi, i veruje, bolji `ivot. Izmedju
Priboja, Lime i Beograda Mirko se

ne odlu~uje lako za grad kome bi
dao prioritet. Iz Priboja su baba i
deda, u Limi je rodjen, u Beogradu
`ivi. Gradjanin sveta, muzi~ar,
peva~ i tekstopisac, sa suprugom i
dve k}erke pre dve godine se
kona~no preselio u Beograd, u
zemlju o kojoj je ~itavog detinjst-
va slu{ao, ostavljaju}i u ~udu pri-
jatelje i rodbinu u Peruu, i sve one
koji misle da je zbog ove odluke
fanatik.

Ni{ta ga nije spre~avalo
da se krsti u Pribojskoj Banji i iz
katoli~ke predje u pravoslavnu
veru, tu je krstio i svoje k}erke,
Milicu i Milenku, za za{titnika je
odavno izabrao Svetog Jovana.
Nije se libio dana internetu i uz
pomo} prijatelja savlada srpski
jezik, stalno podse}aju}i da zna ko
je Vuk Karad`i}; ipak, zbog te`ine
i kompleksnosti na{eg jezika,
Mirko peva na {panskom i pro-
movi{e melodije Srbije u Latinskoj
Americi, veruju}i da je on reinkar-
nacija nekog svog bliskog pretka.

Od petorice bra}e, kako
ka`e, samo on ima latinoameri~ki
izgled. Ostala bra}a su pravi balka-
nski tipovi. Otac Miodrag,
na`alost, umro je od karcinoma,
majka je {pansko–portugalskog
porekla, ali je samo Mirko od svih
~lanova svoje porodice imao jaku
`elju da `ivot nastavi u Srbiji.

Posle dve godine borav-
ka u Srbiji, {ta vam se najvi{e
dopada, u ~emu najvi{e u`ivate, a
{ta vas je najvi{e iznenadilo?

“Uprkos tome {to sam
~esto dolazio u Beograd na odmor,
definitivno mogu re}i da je
druga~ije kada ovde `ivi{, jer se

mora{ suo~iti sa raznim
birokratskim problemima, ali kad
se sve to prevazidje, mogu re}i da
je Srbija jedna prelepa zemlja.
Odu{evljava me to {to nam je sve
nadohvat ruke. Istorija, divna sela
i gradovi, crkve, otvoreni i
uglavnom predusretljivi ljudi,
divan ambijent i uvek dosta intere-
santnog {to mo`e{ da uradi{.
Do{av{i iz mnogo ve}eg grada,
ovde mi se ~ini da je sve blizu.
Ono {to me najvi{e iznenadjujei
~emu se najvi{e divim u ovoj
zemlji jeste ~injenjica da, uprkos
tome {to su ljudi propatili dosta
zbog predja{njih ratova, restrikcija
sa Zapada, NATO bombardovanja,
zemlja odi{e ambijentom koji
omogu}ava ljudima da u`ivaju u
`ivotu, opu{tenoi zabavljaju}i se.
Odu{evljava me taj duh. Sigurnost
je takodje veoma va`an faktor za
na{ `ivot ovde, uporedjenju sa
Latinskom Amerikom.“

Va{a supruga i dve
k}erke pristale su da sa vama
dodju u Srbiju i zapo~nu novi
`ivot. Koliko je bilo te{ko doneti
tu odluku?

“Za mene nije bila te{ka
odluka, naprotiv, uvek sam ose}ao
jaku vezu sa Srbijom. Odavno sam
`eleo da `ivim ovde, ali za njih je

bilo prili~no te{ko zbog prijatelja,
peruanskih obi~aja, {kole, itd.
Moja supruga i starijak}erka su
veoma vezane za Peru, dok se
moja mladja }erka adaptirala
veoma brzo, s obzirom na to da je
bila mala kada smo se doselili.
Istina je da se, zbog mog posla i
~injenice da sam ~esto putovao, sa
lako}om adaptiram na novi model
dru{tva, a naro~ito sam se brzo
navikao upravo ovde gde ose}am
jaku vezu.”

U~enje srpskog jezika
nije lako, ali se odli~no snalazite,
verujem i zbog va{e muzikalnos-
ti. Vi poruku {aljete iz srca,
muzikom i rado{}u zbog `ivota u
zemlji svojih predaka. Koliko
ljudi razumeju tu poruku, da li
ste sada stranac medju svojima u
Peruu i jo{ ve}i stranac u Srbiji,
ili ste uvek svoj na svome?

“Srpski jezik je defini-
tivno za mene veoma komplikovan
i u~enje jezika je veliki izazov, ali
ne samo zbog gramatike ve} zato
{to, bez obzira na to {to ovde
`ivim, posao obavljam na {pan-
skom jeziku i ponekad na
engleskom. S druge strane, lako je
komunicirati, jer ljudi mahom gov-
ore engleski, naro~ito u Beogradu,
takodje dobar deo stanovni{tva

govori ili razume {panski, zbog
~ega se ~ovek automatski opusti
kad je u~enje jezika u pitanju.

[to se ti~e mi{ljenja ljudi,
mislim da im je ~esto te{ko da
shvate moju odluku {to sam se
ovde preselio, jer se verovatno
samo fokusiraju na ono negativno
u zemlji, ali da li postoji savr{ena
zemlja? Mislim da ne, a ja svakako
mogu da prepoznam dobre strane
koje Srbija ima u poredjenju sa, na
primer, latinoameri~kim zemljama.
Ova zemlja je dosta propatila i
takodje je dosta dugo bila satanizo-
vana od strane medija. Sve to me
je veoma frustriralo tokom mog
detinjstva u Peruu i trudim se da
muzikomi preko dru{tvenih mre`a
promovi{em ono sto je dobro u
Srbiji. Veoma me raduje {to mogu
ne{to da doprinesem i {to vidim da
mnogi u Latinskoj Americi po~inju
da nas vide drugim o~ima, iz dru-
gog ugla, zbog ~ega se Srbi polako
ose}aju ponosnim na svoju zemlju.
U Peruu nema vi{e od stotinak
Srba, a ja se definitivno ose}am
vi{e strancem u Peruu nego u
Srbiji. Povezanost koju ose}am sa
Srbijom je te{ko obja{njiva. To je
ne{to automatski, u meni od rod-
jenja, kao genetski kod, a takodje
su tome doprineli strast, nostalgija
i patriotizam, koje sam upijao od
bake i deke.

“Da li vam je bilo te{ko
da se naviknete na nove ljude,
novi stil `ivota, novu klimu, {ta
vam je na po~etku predstavljalo
najve}i problem?

“Od po~etka sam se
adaptirao veoma brzo, uvek sam se
ose}ao kao kod ku}e, ali da budem
iskren, svakako mi je bilo te{ko da
se naviknem na birokratiju s jedne
strane, a s druge strane i zbog
ose}aja da se pomalo izgubila kul-
tura, da nedostaje po{tovanje.
Gledaju}i pojedine prljave parkove
i ulice, sti~em utisak da postoji
nedostatak ljubavi prema na{oj
zemlji. Dosta se `alimo na politiku
i vladu, ponekad sa pravom, ali
vaspitanje se sti~e u ku}i i mi kao
roditelji imamo odgovornost da
implementiramo na{oj deci osnove
lepog pona{anja i odnos prema
okolini. Odatle sve polazi. S druge
strane, smatram da se na nekim
nivoima izgubila duhovnost i dobra
namera. Ponekad se ose}a materi-
jalni interes i egoizam, ali dobro, to
se dogadja na`alost u svim delovi-
ma sveta.“ 

Krstili ste se u Srbiji,

SRBIJA KAO BAJKA
Mirko Radovi}, Peruanac u Srbiji

MILA FILIPOVI]
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kr{tene su i va{e k}erke, imate
krsnu slavu, Svetog Jovana.
Koliko vam obi~aji upotpunjuju
sliku da ste uklopljeni u novu
sredinu, adaptirani, odoma}eni?

“Kao mali sam kr{ten u
katoli~koj crkvi i moje }erke
takodje, ali pre nekoliko godina
doneo sam odluku da primim
pravoslavnu hri{}ansku veru u
manastiru u Pribojskoj Banji, u
mestu porekla moga dede Milivoja.
Odluku sam doneo iz li~nog ubed-
jenja, jer je to moje poreklo, moja
su{tina, moja vera i moja `elja da
povratim ono {to se izgubilo zbog
migracije u Peru, ali s druge
strane, jer li~no smatram da je
katoli~ka vera i{la protiv mojih
principa nakon {to sam upoznat sa
onim {to se dogodilo u Jasenovcu
i sa politikom Vatikana koja je
oduvek bila protiv srpskog naroda
i pravoslavlja.

[to se ti~e obi~aja i
pravoslavnih praznika, po~eo sam
ih slaviti jo{ u Peruu, a moji pri-
jatelji Peruanci su mi bili dragi
gosti na mojoj slavi Sveti Jovan i
na proslavama Srpske nove godine,
tako da, kada sam do{ao ovde da
`ivim, sve to mi je bilo odavno
ve} poznato.”

Privukli ste veliku medi-
jsku pa`nju svojom muzikom i
svojevrsnom promocijom Srbije u
svetu. Kako za vas izgleda rad
na tim materijalima, u~e{}e na
festivalima, nastupi u medijima?
Stekli ste popularnost, ljudi vas
prepoznaju, ljudi znaju da ste
svetski – a na{!

“Istina je da zaista jesam
privukao pa`nju. Srpski mediji

veoma podr`avaju moju muziku i
~esto me pozivaju da gostujem na
televiziji ili da me intervjui{u i
prenesu ~itaocima moju pri~u.
Verujem da ~injenica da sam srps-
ki Latino, sa `ivotnom pri~om
veoma intrigantnom i zanimljivom
za mnoge, da sam se vratio u
zemlju svojih predaka i da pevam
na {panskom, privla~i dosta pa`nje

i ljudima je to veoma zanimljivo.
Prepoznaju me na ulici, ponekad
mi prilaze da me pozdrave i
veoma su ljubazni. To me ~ini
veoma zadovoljnim i sve to prih-
vatam sa odredjenom odgov-
orno{}u i po{tovanjem.

Na va{e pitanje koje se
ti~e moje organizacije, muzi~ka
nezavisnost je veoma bitna za
mene i ona mi dozvoljava da
radim na svojim produkcijama,
promocijama i izvodjenjima onda

kada mislim da je za to pravi
momenat.

Ne `urim kada stvaram
ne{to novo kako bi projekat bio {to
kvalitetniji i bolji, a upravo sam
zavr{io projekat za pesmu ’Pukni
zoro’ ali sa andskom verzijom.
Veoma sam sre}an kako ju je pub-
lika prihvatila.“ 

Imate susrete i sa na{im

ljudima koji u Beograd dolaze na
odmor, pru`ate izuzetno gosto-
primstvo i pa`nju svakom svom
gostu. Kako za vas izgledaju ta
poznanstva, imate prijatelje
{irom sveta?

“Kao ~ovek koji je prop-
utovao svet, do{ao sam na ideju da
ulo`im sredstva u prostore za izda-
vanje. Moja filozofija je jednos-
tavna. Pona{am se prema gostima
kao {to bih voleo da se ophode
prema meni kad sam gost, ali isto

tako volim kada imam priliku da
poka`em najbolje lice Srbije i
trudim se uvek da posetioci budu
sre}ni i zadovoljni. Ponekad su to
Srbi koji `ive u inostranstvu i kako
~esto dolaze, sprijateljimo se.
Takodje kako imam {tampariju u
Peruu koja se bavi uvozom i izvo-
zom knjiga, imam puno prijatelja
iz celog sveta. Sebe smatram

otvorenom i ljubaznom osobom,
{to rado i pokazujem.”

Putovali ste mnogo,
upoznavali razli~ite kulture, nar-
ode, obi~aje, okolnosti. [ta biste
voleli da u Srbiji bude druga~ije,
kako biste pojednostavili ili ople-
menili `ivot u Srbiji?

“Svakako mi je to {to
sam putovao mnogo i `iveo u
drugim zemljama omogu}ilo da
upoznam razli~ite kulture i obi~aje.
To je uticalo da postanem

otvoreniji i objektivniji kada
poredim i analiziram razli~ita
dru{tva. Srbija je prelepa zemlja i
sa dobrim ljudima, ali kao {to sam
ranije spomenuo, `ivot u njoj bi
bio jo{ lep{i i prijatniji kada bismo
vi{e cenili i ~uvali na{u zemlju,
na{e parkove i ulice, i bili
ljubazniji prema drugima. To se,
~ini mi se, izgubilo, ali moramo
na}i na~ina da to i povratimo.

Voleo bih da se moje
}erke, kad odrastu, odlu~e za `ivot
u Srbiji. Ovde postoji toliko toga
{to bi se moglo uraditi, ali ipak, na
kraju, to je odluka koju }e one
doneti i uvek }e imati moju
podr{ku. One imaju razli~ita
dr`avljanstva, {to }e im omogu}iti
da izaberu na kom mestu na svetu
`ele da `ive i da se formiraju,
kako profesionalno tako i na
li~nom planu.”

Kada biste u jednoj
re~enici strancu opisali Srbiju,
kako bi ona glasila, a kako biste
strancu ili nama opisali Peru?

“Strancu bih Srbiju opisao
jednom re~enicom: Prelepa zemlja,
u kojoj mo`e{ otkriti dosta toga. A
Peru bih Srbinu opisao kratko i
jasno: Prelepa zemlja Inka.“

Mirko sa posebnom mili-
nom nagla{ava da sva imena
~lanova njegove {ire familije
po~inju na slovo M, i da je to
milina za kojom je tragao i u
Srbiji je na{ao. A svoju ljubav
prema Peruu gostima daruje uz
zanimljive suvenire iz zemlje u
kojoj se rodio. Zato se nadam da
}emo se videti idu}e godine u
Beogradu, i nazdraviti `ivotu,
tradiciji i po{tovanju.

REKLAMIRAJTE SE 
U OGLEDALU
773.744.0373
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Ogledalo – 19 godina zajedni~kog poverenja.
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Srpski narodni savez (1901),
najstarije srpsko
dobrotvorno dru{tvo u

SAD-u, 15. juna ove godine  je
proslavilo jubilej 120 godina pos-
tojanja. Tokom svoje duge istori-
je Srpski narodni savez je
ekonomski i finansijski pomogao
svoje ~lanove, maticu, u~enike i
studente u srednjim {kolama i
univerzitetima, srpske
pravoslavne crkve i de~ije
crkvene kampove, kola srpskih
sestara, sportske, kulturne i
dru{tvene manifestacije koje
imaju za cilj o~uvanje i negovan-
je srpske kulture, tradicije i
nasledja na ameri~kom kontinen-
tu.

Glavni zadatak Srpskog
narodnog saveza bi se mogao
opisati re~ima oca Save
Vojvodi}a iz Pitsburga koje je
objavio u prvom izdanju
“Amerikanskog Srbobrana“
(1906): “Podi`i i poma`i, gdje ti
je god mogu}e, srpske crkve i
oltare, osnivaj prosvjetne
ustanove i srpska ognji{ta, da
na{a dje~ica, na{a omladina –
na{a uzdanica prije vremena ne
usahne ne izgubi se, ne pretopi
se u ne{to drugo {to nije na{e, da
nam se ovdje od stotine hiljada
svjeta srpskog naroda ne stvori,
ne na~ini u jedanput drugo crno
srpsko Kosovo.“

U Pitsburgu u dr`avi
Pensilvaniji, gde je osnovan
Srpski narodni savez, bazu su
~inili mahom doseljenici koji su
se u svojoj rodnoj zemlji bavili
zemljoradnjom, sto~arstvom i
ribolovom, ne slute}i da }e na
novom kontinentu raditi u rud-
nicima i ~eli~anama. Najve}i deo
srpskih iseljenika je do{ao krajem

devetnaestog veka iz srpskih
delova Austro-Ugarske tj. Krajine
(Like, Korduna i Banije), Crne
Gore, a ponajmanje iz Srbije jer
u to vreme Srbi su mahom nasel-
javali Srbiju iz drugih krajeva.
Dolaze}i u Ameriku, srpski isel-
jenici su poneli u svojoj seoskoj
torbici narodne pesme, se}anje na
~ojstvo i juna{tvo svojih predaka
i spremnost da rade i da se `rtvu-
ju za ideale slobode. Sava
Hajdin, osniva~ Srpskog naro-

dnog saveza, u svojim se}anjima
ka`e da su prvi Srbi koji su do{li
u Ameriku iz tog dela Krajine
bili Nikola Vujnovi} iz Gomirja
1886. godine, Milenko Maravi}
1887. godine i Petar Vignjevi}
1888. godine. Posle njih, do{li
su: Nikola Maravi}, Stevo
Trbovi}, Adam Maravi}, Mi}o
Stipanovi}, Rade Mamula i Lazo
Mrvo{. Oni su do{li iz Dubrave,
Pla{kog, Primi{lja, Vojni}a i
drugih mesta. Hajdin je do{ao u

Ameriku 1892. godine sa
{esnaest godina. On i drugi pio-
niri koji su osnivali i gradili
srpske organizacije i dru{tva su
postavili temelje organizacija
koje danas predstavljaju osnovu
srpstva u Americi.

Susret sa “Novom
zemljom “koja se po~ela indus-
tralijalizovati zadala je patnju i
gor~inu na{ih iseljenika do kraja
njihovog `ivota. Srpski iseljenici
kada su se okupljalina svojim
skupovima uglavnom su pri~ali o
zavi~aju koji su ostavili i o
`ivotu u “Novoj zemlji.“
Otrgnutost od zavi~aja i doma
u~inila je da se kod njih po~ne
stavarati potreba za organizovan-
jem dru{tava koja bi ih podse}ala
na rodni kraj.

U to vreme radnici nisu
bili organizovani u sindikate niti
su imali zdravstveno osiguranje.
Zbog velikih nesre}a koje su se
dogadjale i te{kih uslova rada,
radnicima i njihovim porodicama
bila je potrebna za{tita i finansi-
jska sigurnost. Iz potrebe da se
radnici osiguraju i za{tite na radu
po~ela su se osnivati bratska i
dobrotvorna dru{tva koja su nudi-
la radnicima i njihovim porodica-
ma sigurnost i finansijsku stabil-
nost. Godine 1901.
Sava Hajdin je iz Pitsburga
otputovao za Njujork kako bi
dobio podr{ku od Nikole Tesle,
tada ve} priznatog
srpsko-ameri~kog nau~nika i
pronalaza~a, za osnivanje jednog
takvog dru{tva. Uz Teslinu
podr{ku, Hajdin je osnovao
Srpski pravoslavni savez
Srbobran i postao njegov prvi
predsednik. Kada su osnovali
Savez, natpis organizacije je

postavljen na }irilici. Posle neko-
liko dana, neko je uni{tio natpis.
Hajdin je to komentarisao u svo-
jim se}anjima: “Srpstvo i srpski
ideali nisu se nalazili na komadu
daske nego u na{im vatrenim
mladi}kim srcima.“ Takva borba
protiv na{eg naroda je Hajdinu i
drugim pionirima jo{ vi{e dalo
volje da istraju u organizovanju
Srba u Americi. Dru{tvo se usko-
ro razvilo u “sna`no stablo koje
{iri svoje grane gde god ima Srba
u Americi i Kanadi.“

U svojim se}anjima
Hajdin je takodje istakao da je
temelj Saveza ameri~ki
demokratski ideal, a to je raditi
sa ljudima i za ljude. Za Hajdina
Savez treba da bude centar srpst-
va i svetosavske tradicije u
Americi. Ovim ciljevima Savez
se rukovodi i danas u svom radu.

U nameri da oja~a
srpske organizacije i u~ini ih
efikasnim, Mihajlo I. Pupin, srp-
sko-ameri~ki nau~nik, je radio
godinama na njihovom ujedinja-
vanju. 21. septembra 1929. godine
do{lo je do ujedinjenja dru{tava
Sloga, Svesna Srbadija, Sloboda i
Srpski pravoslavni savez Srbobran
u dana{nji Srpski narodni savez sa
19.764 ~lana i nov~anom rezer-
vom od 780.188.23 ameri~kih
dolara. Na proslavi pedesetogo-
di{njice Srpskog narodnog saveza
1951. godine, Savez je imao 183
dru{tva za odrasle i 141 kolo
Podmlatka sa 16.213 odraslih
~lanova i 6.484 ~lanova
Podmlatka. Imovina je iznosila
oko 4 miliona dolara. Danas
Savez ima oko 12.500 ~lanova i
dru{tvo je vredno oko 50 miliona
ameri~kih dolara.

Na konvenciji 1929.

120 GODINA SRPSKOG 
NARODNOG SAVEZA

Serbian Bomber 1943 SNF4 Konvenicija SNF, 1905

Plakat Srpskih dobrovoljaca iz Amerike - Prvi svetski rat
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godine, Pupin je postao njen po~asni
predsednik, a Nikola Tesla 1935. godine.
Kada je Tesla izabran za po~asnog
predsednika Srpskog narodnog saveza, on
je u kratkom pismu odgovorio:

“Bilo bi bolje da ste izabrali
nekog vrednijega, ali kad tako ho}ete
moram primiti. Zahvaljuju}i i `ele}i vam
najbolji uspeh.“ Nikola Tesla

Srpski narodni savez je dao veliki
humanitarni, vojni i finanskijski doprinos
maticiu Prvom i Drugom svetskom ratu. U
Prvom svetskom ratu, oko 20.000 srpskih
dobrovoljaca koje je organizovao Mihajlo I.
Pupin, u organizaciji Saveza,
Ameri~ko-kanadske Eparhije i Srpske naro-
dne odbrane u Americi, su do{li da pomognu
svoju otad`binu. Ve}ina njih nikada nije ni
videla Srbiju jer su `iveli u Austro-Ugarskoj,
ali njihova veza sa domovinom i ose}aj pri-
padnosti je bio neraskidiv. 

Patriotizam Save Hajdina pokazu-
je i ~injenica da po{to nije imao sinova, on
je poslao {esnaestogodi{nju }erku Ru`icu
na Solunski front da se bori za svoju
otad`binu. Kao ~lanovi Saveza dru{tva 82
“Banovi} Strahinja,“ deset bra}e Vajagi}a
iz Gere u dr`avi Indijanisu dobrovoljno
oti{li da se bore za Srbiju u borbi protiv
Austro-Ugarske. Nastariji brat je imao 40,
a najmladji 20 godina. Najstariji brat Risto
Vajagi} je dobio najvi{e srpsko odlikovan-
je Karadjordjevu zlatnu zvezdu za hrabrost. 

Prema dr Bo`idaru Puri}u, dvade-
set i pet posto srpskog stanovni{tva u

Americi je oti{lo u dobrovoljce da brane
otad`binu: “Koji drugi narod to ima?
Zahvaljuju}i njima kosovsko sejanje i u
dalekoj Americi dobi `etvu.“ U to vreme
ameri~ki Srbi su bili jedini slobodni Srbi
na svetu i zbog toga su stali uz svoj narod
da se bore za njihovo oslobodjenje od
tudjina. Vi{e od polovine srpskih dobro-
voljaca se nije vratilo svojim porodicama
koje su ostale u Americi. U toku Drugog
svetskog rata, ~lanovi Srpskog narodnog
saveza su kupili bombarder i poklonili ga
ameri~koj vojsci da se bori protiv nacista
1943. godine. Bombarder je nazvan
“Ameri~ki Srbin.“

Nakon osnivanja Saveza, njeni
~lanovi su ubrzo uvideli da ne mogu napre-
dovati ako nemaju svoje glasilo koje }e
obave{tavati srpske iseljenike o njihovom

radu, idejama i pozivati ih na jedinstvo i
saradnju. U nameri da pro{iri svoj uticaj u
Americi i Kanadi, Savez je po~eo da izda-
je glasilo “Amerikanski Srbobran“ i to su
ujedno i najstarije srpske novine koje izlaze
u kontinuitetu od 1906. godine.
“Amerikanski Srbobran“ je izlazio na

po~etku samo na }irilici. Od 1906 do 1916.
godine, novine su bile nedeljne, a od 1916.
godine dnevne novine. Tridesetih godina
pro{log veka je bila dodata engleska sekci-
ja kako bi se prva generacija iseljenika koji-
ma je engleski jezik bio maternji vi{e upoz-
nala sa srpskom kulturom i tradicijom.
Danas “Amerikanski Srbobran“ ima srpsku
i englesku sekciju i izlazi dva puta
mese~no. Glavnu ulogu ovih novina je
opisao otac Vojvodi} u prvom izdanju nov-
ina od 18. januara1906. godine, koju je ure-
dio njen prvi urednik Milivoj Buzad`i}:
“Na{ }e list upu}ivati svoje ~itaoce i
pou~avati ih o srpskoj narodnosti i svetoj
pravoslavnoj vjeri, utvrdjiva}e ih, da u
ovom dalekom kraju ne zaborave na vjeru i
narod iz koga su nikli i postali i za koji su
na{i stari svoju krv potocima prolijevali i
nama te dvije na{e najve}e svetinje u
amanet ostavili

Kako nekad tako i danas,
“Amerikanski Srbobran“ obave{tava o
naporima i uspehu ameri~kih Srba, njihove
te`nje i vidjenja “Nove zemlje,“ o radu
srpskih pravoslavnih crkava i crkvenih
op{tina, o ekonomskoj i kulturno-prosvet-
noj delatnosti vezanih za rad srpskih
{kola, o peva~kim i sportskim dru{tvima,
izdavanju knjiga, o dru{tvenom `ivotu
iseljenika tako i o de{avanjima u
otad`bini. Tokom oba svetska rata
“Amerikanski Srbobran“ je bio branilac
slobode i istine srpskog naroda. Pisao je o
stra{nom stradanju srpskog naroda od
usta{kog pokolja tokom Drugog svetskog
rata. Dr Kosta Elesin, biv{i glavni urednik
“Amerikanskog Srbobrana“ ka`e:
“’Amerikanski Srbobran’ slu`i interesima
slobode demokratske Amerike i srpstva
kao celini...’

Poznati srpski pisci su dali svoj
doprinos ovim novinama: Milo{ Crnjanski,
Ivo Andri}, Jovan Du~i}, Desanka
Maksimovi}, Vojislav Ili}, Milan Raki},
~arls Simi}, Vasko Popa... Objavljeni su
interjvui sa poznatim srpskim nau~nicima
i pronalaza~ima Mihajlom Pupinom i
Nikolom Teslom kao i sa sportistima kao

{to je Novak Djokovi}. Novine su
progla{ena za ‘najbolje novine’ na
bratskom kongresu dr`ave Pensilvanije
2001. godine.

Danas Srpski narodni savez je
neprofitno dobrotvorna dru{tvo koja
obezbedjuje `ivotno osiguranje i {tednju

saglasno sa potrebama njegovih ~lanova.
Duga tradicija prodaje `ivotnih osiguranja i
{tednje, kao i na~in rada i usluga, i njeni
osiguranici su u~inili da Srpski narodni
savez postane cenjeno dobrotvorno dru{tvo u
Americi. Za razliku od komercijalnih osigu-
ravaju}ih dru{tava, “Savez“ je neprofitna
organizacija koja svoj prihod ula`e u
o~uvanje srpske kulture i tradicije vi{e od
sto godina. Ulaganjem u Srpski narodni
savez se ula`e u budu}nost srpskih porodica
i o~uvanje srpskog etni~kog identiteta u

Americi. Glavna ideja je da Srbi u Americi
imaju jednu krovnu organizaciju koja }e
{tititi njene interese i pomagati njene
~lanove.

Na proslavi pedesetogodi{njice
Srpskog narodnog saveza, Sv. Vladika
Nikolaj Velimirovi} je istakao da je Savez

kao i druge organizacije stao
uz srpsku pravoslavnu crkvu,
brinuo se o mladima, `rtvo-
vao se za ideale slobode
“kako za srpstvo tako i za
Ameriku:“ “Nije bilo ni~ega
{to bi se ticalo dobra bilo
li~nosti, ili familije, ili srp-
skog naroda, ili Amerike, a
da na{ Savez nije u~inio
najvi{e {to je mogao...

I zato – svi Srbi na
noge! Da svim srcem i
du{om, s blagodarno{}u i
pohvalom ~estitamo Zlatni
jubilej Srpskom narodnom
savezu! Amin Bo`e daj!“

Milo{ Rastovi}
Koordinator za kulturu Srpski

narodni savez.
Literatura: “Srpski narodni savez

- prvih sto godina,“ uredila dr Krinka V.
Petrov, Grafiks menad`ment pres
(Graphics Management Press), Los
Andjeles, Kalifornija, 2001. godine.

“Spomenica pedesetogodi{njice
Srpskog narodnog saveza,“ uredili Nikola
J. Vurdelj i Sava N. Vujnovi}, Pitsburg,
Pensilvanija, 1951. godine. Arhivski
materijal “Amerikanskog Srbobrana.“

Sava Hajdin, osniva~ SNF

Vladika Nikolaj Velimirovi} sa predstavnicima SNF
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E
ntuzijazam glumice
Branke Kati}, koja je
nedavno imenovana
za UNHCR-ovu
istaknutu zastupnicu

prava izbeglica, rediteljke Dare de
Luka, kostimografkinje Ljiljane
Petrovi}, i {efice Predstavni{tva
UNHCR za Srbiju, Fran~eske
Boneli, bio je pokreta~ka snaga u
zna~ajnom projektu pozori{ne
radionice sa devojkama i ̀ enama iz
izbegli~kog kampa u Krnja~i –
“Communitybasedsupport in inte-
gration”. Predstavom u
Jugoslovenskom dramskom
pozori{tu obele`en je Svetski dan
izbeglica i 45 godina rada UNHCR
u Srbiji. Radionica koristi
metodologiju dru{tveno
anga`ovanog pozori{ta, {to ima za
cilj ve}u socijalnu uklju~enost
~lanova zajednice, suzbijanje i
spre~avanje rasizma, ksenofobije i
netolerancije u javnoj sferi.
Realizaciju je pomogla
Medjunarodna mre`a pomo}i / IAN
International AidNetvork, a prijatelj
projekta je Centar za kulturnu
dekontaminaciju Beograd.

Entuzijazam umetnica se
u dobroj energiji preneo na `ene iz
izbegli~kog kampa, kroz ~ije su
pri~e, traumati~na iskustva i
te{ko}e sa kojima se susre}u nakon
poku{aja stvaranja novog `ivota,
izvirale i nada, i snaga i osmeh, a
ta energija je preplavila publiku,
koja je dugotrajnim aplauzom poz-
dravila ovaj nesvakida{nji,
dragoceni projekat.

“Na prvom sastanku sa
Fran~eskom Boneli, kada sam pita-
la kako mogu da u~inim `ivot
izbeglica makar malo lak{im, i {ta
bih ja, kao glumica mogla da
uradim, setila sam se svoje profesi-
je i te magi~ne ~ari da te gluma

izmesti iz trenutka sada{njeg i
ponese u neku drugu pri~u, neke
tudje `ivote i neki zami{ljeni svet,
predlo`ila sam da napravim pred-
stavu i odmah sam znala da treba
da pozovem rediteljku, Daru de
Luka i kostimografkinju Ljilju
Petrovi}, jer poznajem njihov senz-
ibilitet, lucidnost, smisao za humor,
emocije, na~in razmi{ljanja. Dara
de Luka je sa toliko suptilnosti
pristupila radu na ovoj predstavi sa
izbeglicama, Ljilja Petrovi} svojim
kostimima i scenografijom takodje,

i zato ja ne volim kada se ka`e
Branka Kati} je napravila predstavu
sa izbeglicama. Ja jesam predlo`ila,
ali je projekat na{, Dara je u celom
tom procesu najzaslu`nija, iz
zami{ljenih biografija ona je krenu-
la polako da pi{e te scene, a rezul-
tat je potpuno ~aroban. I u~esnici i
publika su osetili i ljubav prema
njima, i dostojanstvo koje one nose
u sebi, a koje im je ova prilika da
rade ne{to {to i nije njihov posao
na najbolji na~in pru`ila, a one
nato ~arobno odgovorile. Ljilja
Petrovi}je takodje fantasti~na umet-
nica, u svakom projektu, kao i u

radu sa studentima, uspela je da
sa~uva njihovu osobenost, u~inila
da te `ene izgledaju kao vile sa
Bliskog istoka”, ka`e za
“Ogledalo” Branka Kati}.

“Na probama sam ih
dobro upoznala, upoznala sam nji-
hovu decu, suzile su o~i, bilo je
prelepo {to smo posle jedne probe
igrali i na njihovu muziku, i na
na{e kolce, imale smo potrebu da
`ivotnu energiju puste slobodno,da
joj se prepuste. Dara je rade}i na
scenama insistirala da `elida im

skida rane, a ne da grebe po njima,
ne da ulazi u tu bol koju nose sa
sobom. Zato je moja `elja da }e
moja saradnja sa UNHCR imati
nekidobar u~inak, jer mislimda je
du`nost nas koji `ivimo u komforu
svog doma u dr`avi u kojoj smo se
rodili, pomognemo tim ljudima ~iji
su `ivoti izme{teni, ~iji su gradovi
razoreni, koji nemaju gde da se
vrate, a zaslu`uju jo{ jednu {ansu
da svoj `ivot negde pro`ive
bezbedno, da ih ne do~ekujemo sa
predrasudama i sumnjama. Ne
smemo biti surovi, misliti da smo
bolji od drugih, to je }orsokak

ovog ~ove~anstva, koji vodi u
destrukciju, zakoju se ja nadam da
}e joj jednog dana do}i kraj. Ova
radionica je samo po~etak projeka-
ta u nizu, bi}e ih jo{, {to
pozori{nih, {to nekih koji }e se
baviti rukotvorinama, mo`da bi
valjalo otvoriti restoran u kome
izbeglice rade,a gosti jedu njihova-
jela, jer dobri ukusi mogu sve da
nas razgale“, dodaje Branka.

U jednom va`nom
delusvog `ivota i sama je bila emi-
grant, sada ve}i deo vremena

provodi u Beogradu i Srbiji, sa
stalnim anga`manom u
Beogradskom dramskom pozori{tu,
svesna nemerljivosti slobode koju
joj ponovo pru`a gluma na mater-
njem jeziku.

“Jago{ Markovi} me poz-
vao da usko~im u predstavu
’Sumrak Bogova ’Ivora Martini}a,
inspirisanu filmom Lukina
Viskontija, to je za mene potpuno
fantasti~no iskustvo, rad sa divnim
kolegama, u~inili su sve da mi
omogu}e dovoljno proba za
pripremu za predstavu. Uradila sam
i predstavu ’Tiho te~e Misisipi’ po

romanu Vladimira Taba{evi}a, u
re`iji Ivice Buljana, jo{ jedna prava
predstava ansambla koji se voli i
odli~no radi zajedno. Dok sam
`ivela u Londonu imala sam priliku
da igram u pozori{tu, ali sama ta
~injenica da glumim na engleskom
jeziku me ~inila u`asno nesig-
urnom, zato je za mene prava sre}a
{to sam se vratila u rodni grad, {to
igram na svom jeziku, sa
fantasti~nim kolegama. Sre}na sam
{to sam tu gde jesam.

Uskoro me ~eka Festival
kratkog filma u Bajinoj Ba{ti, u
~ijem sam `iriju, ~ulasam da je to
dobar festival koji organizuju mladi
entuzijasti, odvija se u prelepom
ambijentu, pa se radujem susretu sa
mladim umetnicima, i {to }una
velikom platnu gledati njihove prve
filmske pri~e. Posle odmora, u
avgustu }u snimati film Koste
Djordjevi}a ’@al’, u kome ce igrati
mladi glumci, dobra je pri~a, a
kuriozitet je {to }e mojstariji sin
Lui, koji bi voleo da studira film-
sku re`iju, a zavr{io je srednju
filmsku {kolu u Londonu, biti
jedan od mladih volontera na ovom
filmu, pa }emose druziti u
Beogradu. Na jesen imam jo{ neke
planove za pozori{te, ali o tom
potom.”

Rediteljka predstave, Dara
de Luka, ozbiljno je pristupila
raduna ovoj predstavi, unose}i
~aroliju igre, ali i tegobna iskustva
`ena iz izbegli~kog kampa, koje su
u predstavi u~estvovale i kojima je
posve}ena.

“Odluku o radu na pred-
stavi donela sam odmah, bez
premi{ljanja. Branka mi je u
uzbudjenju saop{tila da bi bilo lepo
da uradimo ne{to {to ima veze sa
pozori{tem, a da to bude rad sa
ljudima iz centra u Krnja~i. Odmah
smo znale da je to prava stvar. I
pozori{te, i igra i ne{to jo{, ne{to

RECEPT ZA ZRNO NADE

O Radionici za izbeglice i pozori{noj predstavi kojom je obele`en Medjunarodni dan izbeglica i 45 godina rada UNCHR u Srbiji
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’vi{e od igre’.
Ja volim da po~injem od

nule, bez dramskog predlo{ka.
Svidja mi se kad mogu da uhodam
u proces kao u {umu, da ne znam
kuda }u, da ni{ta ne znam...i onda
iz te debele magle kre}u da se
naslu}uju obrisi...taj deo procesa je
istovremeno najte`i i najlep{i. Pre
po~etka prvih proba oti{la sam u
Krnja~u i upoznala moje budu}e
glumice. Pitale su me o ~emu }e
biti predstava. Rekla sam im da jo{
uvek ne znam i da }u po~eti da
pi{em tekst kad ih bolje upoznam i
da ono {to sigurno znam jeste da
ne}e biti ni~eg {to njima na bilo
koji na~in ne odgovara. Mislim da
su vrlo brzo osetile neku sferu
za{tite i bezbednog polja koje smo
nastanjivale zajedno, korak po
korak. Isto tako, postepeno je nas-
tajao i tekst predstave.Pisala sam
par~e po par~e, scenu po scenu,
donosila ih na probe, prevedene na
farsi i arapski i lagano se sklapao
mozaik. ~udan je to paralelan pro-
ces stvaranja teksta i re`ije. A
naj~udniji je rad sa glumcem, koji
nije glumac, na jeziku koji ne gov-
orite. Eto izazova i rasko{i!

Ka`u ’ljubav boli’.
Najvi{e boli kad nema ljubavi.
Ovaj proces se pretvorio u jedan
veli~anstven zagrljaj.I pre i posle
premijere smo zajedno plakale od
uzbudjenja i sre}e! Jedva ~ekam da
nastavimo!“, ka`e rediteljka Dara
de Luka.

Ljiljana Petrovi}, kosti-
mografkinja i scenografkinja pred-
stave, takodje nije imala dilemu o
raduna ovom zanimljivom i
va`nom projektu.

“Nije ovo prvi put da
Branka Kati} svesrdno poma`e,
`elela je sada da uradi ne{to vi{e
{to bi osvetlilo va`nost empatije
prema drugim ljudima, a sad su to
bile izbeglice, azilanti, emigranti,
da svi mi u Srbiji, pa i u svetu,
bolje razumemo patnju naroda koji
je sa mukom i ne svojom voljom
morao da ode iz svojih zemalja i
nadje sigurnost u prihvatnim kam-
povima,da im pomognemo, da
saose}amo sa njima, da ih
razumemo i pozovemo ih. Neko je
davno rekao ’Umetnost je budjenje
ose}anja ljudi’. To bi bila i krilati-
ca kojom nas je Branka sve
povezala.Bili smo mali tim koji je
odli~no zajedno funkcionisao:
menad`erkaprojekta, Lola
Joksimovi}, i organizator
Aleksandar Bradi}, beskrajno
ma{tovita rediteljka Dara de Luka i
na{a, sada ve} prijateljica,
Fran~eska Boneli i njene kolege iz
UNHCR-a.U projekat su bili
uklju~eni i studenti re`ije i kamere
sa Fakulteta dramskih umetnosti u
Beogradu, tako da imamo i trajne
snimke koje }e oni uobli~iti u

dokumentarni film.
Svakom umetni~kom pro-

jektu, bilo da je film, predstava ili
izlo`ba, prilazim sa velikom stra{}u
i istra`iva~kim entuzijazmom.
Istovremeno, dok je rediteljka Dara
koncipirala tekst i i{~itavala i istori-
ju, literaturu i poeziju zemalja iz
kojih poti~u na{e divne glumice i
ja sam to isto radila i ponovo
gledala filmove Abasa
Kjarostamija, prelistavala reproduk-
cije slika, crte`a,pejza`a, boja tek-
stila, za~ina, etno nasledja i kulture
Irana, Avganistana, Sirije...Mnogo
su mi i one pomogle tokom raz-
govora i proba da u realizaciji i

izboru kostima ispo{tujem va`ne
kodekse njihovog
obla~enja.Nastojala sam da
f u n k c i o n a l n i m
intervencijama,vizuelnim elementi-
ma, bojama i odabirom materijala
uspostavim harmoniju, stilsko
jedinstvo i da to bude neka nova
interpretacija.

Prostor je uobli~en
istovremeno kao fizi~ki i
simboli~ki ({kola, dom -vi{e pros-
tor se}anja nego sada{njeg stvarnog
`ivota... emotivne reference, frag-
menti `ivota,vremenski udaljenog
detinjstva, igre) i imaginarni (puto-
vanje, avion ).Ono {to zami{ljaju i
ono {to je stvarno.

Bilo je va`no da ih kroz
ovu predstavu ohrabrimo, da se
opuste i budu kreativne, da u seg-
mentima predstave pronadju sebe i
nadju razlog da govore ili }ute,
ispi{u emociju, uspomenu...Mislim
da je jako va`no da su osetile da
mogu da nam veruju.

Rezultat je realizovana
predstava, radost i re~enica jedne
od njih: ’Ose}amo se kao da
smo se ponovo rodile!’

Va`no je da je publi-

ka prepoznala poruku. Ljudi su i za
vreme predstave a i po zavr{etku
veoma dirljivo i emotivno reagov-
ali, bilo je suza...

Imala sam sre}u da studi-
ram u vreme kad je u na{oj ex-YU
studiralo i dosta studenata iz Sirije.
I ja sam u Beograd do{la iz malog
grada, Po`ege da studira u
Beogradu, gde i sada `ivim.
Citira}u na{eg dramskog pisca i
reditelja Du{ana Kova~evi}a, koji
uvek isti~e da je do{ao u Beograd
iz Sremske Mitrovice i za ljude iz
provincije ka`e:

’Mi iz provincije dodjemo
kao transfuzija, damo svu krv i

onda se vratimo odakle smo do{li
da tamo umremo’.

Uvek sam se saose}ala sa
ljudima koji su sticajem okolnosti
do{li u Beograd.

Putovala sam dosta, imam
puno prijatelja po svetu i potpuno
podr`avam multikulturalnost u
svakoj zemlji, protiv sam svakog
nacionalizma i ugro`avanja `ivota,
bilo da je ~ovek ili `ivot-
inja u pitanju. Ne
mo`ete biti nikako
imuni kad dodjete
u azil, kamp,
vidite cele
porodice ili
ostatak porodica,
jer su im naj-
dra`i nestali...

Planiramo i intezivnose
dogovaramo sa gospodjom
Fran~eskom Boneli za nove projek-
te.Takodje smo osmislili i kreativne
radionice u kojima bi u~estvovali i
studenti Fakulteta primenjenih
umetnosti i Fakulteta dramskih
umetnosti u Beogradu, a koje bi
bile korisne i za decu, `ene,
mu{karce iz azila kojih ima dosta u
Srbiji. Dekani Goran ~pajak i
Milo{ Pavlovi} sa ova dva na{a
fakulteta su nedavno potpisali i
ozvani~ili saradnju sa UNHCR-om.

Pre tri godine sam poseti-
la kamp u Krnja~i, kada smo imali
kasting za film ’Otac’, reditelja

Srdana Golubovi}a, za koji sam
bila anga`ovana kao kostimograf.
Bila je sre}a raditi sa Srdanom
Golubovi}em, koji takodje zbog
humanosti i empatije prema
izbeglicama i svakom kome je
nepravedno ugro`en `ivot, mo`e da
ponese sled?}u titulu po~asnog
ambasadora UNHCR-a. Njegovi
filmovi dovoljno govore.

Fran~eska Boneli,
{efica Kancelarije
UNHCR za Srbiju
takodje nagla{ava
va`nost anga`mana
poznatih li~nosti u
radu UNHCR i real-
izaciji zanimljivih
projekata.

“Nama su
n e o p h o d n i

advokati za
izbeglice,

l j u d i
k o j i
b i

na najbolji na~in zastupali njihove
interese, i Branka Kati}je bila
odli~an izbor. Odmah je pitala –
kako mogu da pomognem! I tako
je krenulo, prona{la je saradnike,
rad smo po~eli u martu i na kraju
dobili odli~an rezultat. �ene
izbeglice su u po~etku bile sumn-
ji~ave, ali u isto vreme i radoznale,
pa entuzijazam nije nedostajao. Tri
va`na meseca rada na ovoj pred-
stavi su ih u velikoj meri promeni-
la – dobile su energiju, samopouz-
danje, pozitivno razmi{ljaju,
poku{avaju da nadju izlaz. Ja sam
u ovom poslu 20 godina, i to nije
samo moj posao, rad sa izbeglica-
ma je moj `ivot. Te{ko je suo~iti
se sanjihovim patnjama i svim
problemima koji ih mu~e, a to su i
za mene neverovatna `ivotna
iskustva. Ja u~imod tih ljudi, od
njihove snage i volje i ja dobijem
snagu. Ve}ina izbeglica koja je
sada u Srbiji je u ovoj zemlji u
tranzitu, ali ljudi ~esto zaborave
razliku izmedju imigranata i
izbeglica. Izbeglice imaju pravo na
medjunarodnu za{titu. Zato mi
imamo proces, od identifikacije do
pronala`enja mogu}nosti da
zapo~nu novi `ivot, uz uklju~ivan-
je i integraciju u sredini u kojoj se
nalaze. Na`alost, svedoci smo
~injenice da, ako su samo u pro-
lazu, budu zlostavljani, prisutna je
opasna trgovina ljudima. Srbija
pokazuje solidarnost. Godine 2015.
je, recimo, u Srbiji bilo pet prihvat-
nih centara, danas ih ima 19. Srbija
je prva zemlja u Evropi koja je
uklju~ila izbeglice u program
vakcinisanja.Na`alost, prisutni su i
strahovi od izbeglica i imigranata,
zaboravljamo da oni be`e iz svojih
ratom opusto{enih zemalja, u koji-
ma su izgubili sve“, ka`e
Fran~eska Boneli, koja se sa
Brankom Kati} upravo vratila iz
Pre{eva, u kome su posetile
Prihvatni centar za izbeglice, i
Bujanovca, u kome se nalazi jedan
od poslednjih centara za prihvat
izbeglica iz devedesetih godina.

“U tomcentru je sada 69
ljudi, 19 porodica `ivi u u`asnim
uslovima, bez vode, sanitarnih
~vorova. Drugih 700 centara je
zatvoreno, jer su izbeglicama koje
su bile sme{tene u njima obezbed-
jeni pristojni stambeni uslovi.
Na`alost, jo{ uvek nismo na{li
re{enje za ovih 69 ljudi, i zato je
dobro da je Branka bila u ovoj
poseti, svi zajedno moramo na}i
re{enje za njih, obezbediti sredstva
za njihov pristojan `ivot.

U isto vreme tra`imo i
donatore za razli~ite projekte za
izbeglice u Beogradu i Novom
Sadu. Rad na ovoj predstavi je bilo
veoma zanimljivo zajedni~ko puto-
vanje, a ja verujem da }e ih biti
jo{.”

Ljiljana Petrovi} Branka Kati} i Dara de Luka
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Pi{e: Marko Lopu{ina

Godina 2021. po~ela je u
znaku srpskih ko{arka{a,
koji su ostvarili punu

dominaciju u tri svetska
takmi~enja. Prvo je Milo{
Teodosi}, visoki bek italijanskog
Virtusa iz Bolonje progla{en za
najboljeg ko{arka{a lige
Evropskih kupova. Potom je
Vasilije Mici}, krilo turskog kluba
Anadolu Efes, progla{en za
najboljeg igra~a Evrope. Da bi
ove nedelje Nikola Joki}, centar
Denver nagetsa, bio imenovan za
najboljeg igra~a najja~e NBA lige
na svetu.

Sva trojica su provinci-
jalci, koji su sa ko{arka{kom lop-
tom osvojili planetu. Teodosi} je
iz Valjeva (19. mart 1987). Ima
34 godine i zlatnu ruku. Mici} je
iz Kraljeva (13. januar 1994). Ima
27 godina i pozla}enu ruku. Joki}
je iz Sombora (19. februar 1995).
Ima 26 godina i nosilac je titule
najkorisnijeg igra~a NBA lige,
odnosno najboljeg ko{arka{a
sveta. Nikola Joki} je prvi Srbin
koji nosi ovu svetsku titulu
najboljeg u najja~em takmi~enju
profesionalnih ko{arka{a.

Teodosi}, Mici} i Joki}
su naslednici velikana srpske i
jugoslovenske {kole ko{arke, koja
je dala jako mnogo sjajnih igra~a,
koji su nam doneli pregr{t zlatnih,
srebrnih i bronzanih medalja. Prvi
put se, medjutim, dogodilo da
Srbija u jednog igra~koj sezoni
2020/2021. dobije trojicu pobedni-
ka najva`nijih takmi~enja
ko{arka{a na svetu. Sve ko{arka{e
federacije priznaju da je Srbija
danas ponajbolja ko{arka{ka sila.

Ovo je prilika da se pod-
setimo i prvih srpskih ko{arka{a,
koji su pokorili NBA i u{li u
istoriju ameri~ke i svetske

ko{arke. Dvadesetih godina
pro{log veka mnogi Srbi su igrali
basket na ulici po ceo dan, pa ~ak
i no}u. Stvorena je ~ak i crkvena
ko{arka{ka liga u kojoj su igrali
mnogi Srbi, poput Petra i Laza
Maravi}a, Sema i D`ona
Milanovi}a.

Prvi tim koji su Srbi
sponzorisali bila je ekipa crkve
Sveti Ilija u Pensilvaniji, oforml-
jena 1934. godine. Igrali su u
crkvenim ligama, a dve godine
kasnije u~estvovali su na turniru
Srpskog narodnog saveza i osvo-
jili ga. Mnogi od igra~a ovog
tima, kao {to su Pres Maravi},
Nik Kosanovi}, Bil Pilipovi}, kas-
nije su postali treneri ili zvezde
koled` ko{arke.

Od 1947. do 1954.
mu{ki ko{arka{ki tim Sveti Ilija
osvajao je titule u ligi Srpskog
narodnog saveza. Treneri ekipe
bili su D`on Milanovi}, Nejt Lip,
Pres Maravi}, D`ord` Danovi}.
Srednjo{kolski ko{arka{ki tim iz
Alikvipe osvojio je prvenstvo
Pensilvanije 1949. godine, odi-
grav{i svih 29 utakmica bez
poraza. Tu ekipu je trenirao Sem
Milanovi}, a u njoj su igrali Miki
Zerni}, D`ord` Danovi}, Ralf
Greko. Skoro 2.000 stanovnika
Alikvipe putovalo je do Filadelfije
300 milja da bi gledalo finale u
kojem je ta ekipa pobedila. Tim
Sveti Ilija promenio je 1960. ime
u Alikvipa Serbs i tek od
sedamdesetih ponovo po~eo da
osvaja prvenstvo Srpskog naro-
dnog saveza. Tih godina oforml-
jen je i `enski ko{arka{ki tim.

U ameri~kom sportu Srbi
su u{li u legendu zahvaljuju}i
Zdravku Bati Govedarici, koji je
rodjen 1928. godine u ^ikagu.
Karijeru je, kao i ve}ina igra~a u
Dr`avama, po~eo u srednjo{kol-
skim danima, gde su ga “snimili“

skauti jedne od tada najboljih uni-
verzitetskih ekipa sa ~ika{kog
DePol univerziteta Treneri tima
Blu Demons ponudili su mu punu
sportsku stipendiju, pa je ubrzo
Govedarica postao ~lan ekipe koja
je 1945. osvojila dr`avno prvenst-
vo SAD.

Naredne sezone je
Govedarica zaigrao u prvoj petor-
ci, na poziciji plejmejkera, uz
prosek od 8,5 poena po me~u.
Brzo je postao vodja ekipe, da bi
u tre}oj godini bio i najbolji
strelac sa 11,5 poena po me~u, a
na zavr{noj godini, 1951, imao je
14 poena u proseku. Za to vreme,
takav u~inak je bio odli~an.
Izabran je u idealni tim NCAA
lige, a nastup na me~u protiv

najve}ih zabavlja~a u istoriji
ko{arke “Harlem Globtrotersa“,
takodje je bio zapa`en.

Sve to je Govedaricu
odvelo na draft te godine, gde su
ga izabrali Sirakjus Ne{nlsi, kao
24. pika. Naredne dve godine je
bio u Korejskom ratu. To je utica-

lo da njegova karijera u najja~oj
ligi bude veoma kratka i skromna,
po{to je odigrao svega 23 utak-
mice u sezoni 1953/54, uz
prose~no 3,3 poena i jednu asis-
tenciju.

Govedari~ino mesto u
ko{arka{kom svetu Amerike
zauzeli su sjani otac Petar Pres i
sin Piter Maravi} (Pit Pi{tolj),
zvani~no najbolji amaterski
ko{arka{ SAD svih vremena.

Sami Amerikanci govore da je
Petar Pres Maravi} (1915–1987)
bio jedan od najboljih studentskih
ko{arka{kih trenera svih vremena.
Revolucionisao je ovaj sport za 37
godina koliko je bio trener.

Posao Petra Maravi}a je
bio da od koled` ko{arka{a pravi
profesionalne sportiste. Odrastao
je u Alikvipi u Pensilvaniji u
kraju Logstaun, gde je `ivelo
dosta Srba. Njegovi roditelji Vajo
i Sara Maravi} do{li su u SAD
po~etkom XX veka iz Vojne kra-
jine. Petar je rodjen avgusta 1915.
godine. Kao dete dobio je nadi-
mak Pres ({tampa) jer je, poput
novina, imao mi{ljenje o svemu.
Sredinom dvadesetih, Pres je
otkrio za sebe novu igru, ko{arku.
Igrao je satima sa drugovima u
Logstaunu, loptom napravljenom
kod ku}e, koriste}i sklepani ko{.
Procvetao je kao igra~ u srednjoj
{koli, uz trenera Nejta Lipa.

SRBIN ZVANI  
PI[TOLJ
Godine 1935. Petar

Maravi} je na jednom
ko{arka{kom me~u ubacio 28
ko{eva, koliko tada ni ~itavi tim-
ovi nisu postizali u jednoj utakmi-
ci. Dobio je stipendiju na Dejvis
end Elkins koled`u u Zapadnoj
Vird`iniji 1937. godine. Bio je
dobar student, predsednik stu-
dentskih organizacija, a dve
godine zaredom bio je
progla{avan “najlep{im studentom
u kampusu“. Bio je i kapiten
ko{arka{kog tima. Kad se vratio
1941. u Alikvipu, diploma
koled`a mu nije pomogla da nadje
posao. Po~eo je da igra za
poluprofesionalni tim Klarksburg
Pjur Oilers. Kada je na jednom
me~u Iglsima iz Detroita ubacio
30 poena, pozvali su ga da pred-
je kod njih. Petar Maravi} je odi-

KAKO SSU SSRBI PPOKORILI NNBA

Piter Maravi}, ko{arka{ki prvak sveta Bata Govedarica i tim Depaul 1951

Nikola Joki}, najbolji igra~ NBA
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grao dve sezone, 1941. i 1942. za
ovu ekipu. Odlazak u Korejski rat
je zaustavio karijeru Petra Presa
Maravi}a. Ali je uspon u ko{arci
nastavio njegov sin Piter Pit
Pi{tolj.

Mladi Pit je rodjen 1947.
Zavr{io je srednju {kolu u Raleju
1965. godine, i po{to je bio jako
mr{av, godinu dana je proveo na
Vojnoj akademiji Edvards, gde je
dobio na mi{i}noj masi. U prvoj
sezoni na LSU, njegov otac Petar
Maravi} kao trener nije imao
uspeha sa svojim timom. Imali su
~ak 26 poraza i samo tri pobede.
Jedina svetla ta~ka bio je Pistol
Pit, kako je publika zvala njegov-
og sina Pitera. Kad god je Pit
igrao, osam hiljada ljudi dolazilo
bi u halu na utakmicu. Medjutim,
slede}e sezone, 1967/68, bile su
uspe{ne: 14 pobeda i 12 poraza.
Pit Maravi} bio je mag za posti-
zanje ko{eva – osvojio je 141
poen u prve tri utakmice, a 1.138
poena na kraju sezone. To je u
proseku bilo 43,8 poena po utak-
mici, najvi{e u dotada{njoj istoriji
ko{arke. Pit Pi{tolj je postavio
~etiri nacionalna rekorda i devet
rekorda LSU koled`a. Izabran je u
brojne “sveameri~ke“ timove, a
marta 1968. godine na{ao se na
naslovnoj strani lista Sports ilus-
trejted, u kom je objavljen

duga~ak tekst o Maravi}ima, ocu
i sinu.

U sezoni 1968/69. Pit je
nastavio da odu{evljava publiku,
iako je tim imao po 13 pobeda i
poraza. Pit je tad prevazi{ao sebe
i postigao 1.148 poena u sezoni, i
bio progla{en za najboljeg strelca
“sveameri~kog“ tima. Njegov
najpoznatiji pogodak bio je protiv
ekipe iz D`ord`ije, kada je, tri
sekunde pred kraj drugog
produ`etka {utirao horog-stilom sa
polovine terena. Krenuo je ka
svla~ionici ni ne videv{i da je
lopta u{la u ko{ jedva dodiruju}i
mre`icu. Navija~ice D`ord`ije
iznele su ga sa terena. U svojoj
poslednjoj sezoni na LSU,
1969/70, ovaj tim je postigao
najve}i uspeh – 20 pobeda i samo
osam poraza.

Najbolji amaterski igra~
ko{arke, Pistol Pit je pod vod-
jstvom svog oca Petra Maravi}a,
postao legenda SAD. Postigao je
3.667 poena za tri sezone na
koled`u. Njegov rekord u NCAA
nikad nije oboren. Otac Petar i sin
Piter Maravi} uneli su revoluciju
u igranje ko{arke. Ova igra je
zbog Maravi}a postala brza, a
driblanje je postalo umetnost.
Postizanje puno ko{eva postao je
standard. Milioni dece u Americi
sedamdesetih i osamdesetih hteli

su da budu kao Pistol Pit.
Tada je Piter Maravi}

potpisao profesionalni ugovor za
Atlanta Hokse iz NBA. Njegov
otac Petar Pres nije vi{e bio toliko
uspe{an sa svojim timom, i na
kraju sezone, tada 56-godi{nji
trener bio je 1972. otpu{ten.
Kasnije je trenirao tim u Severnoj
Karolini, ali bez mnogo uspeha,
pa je 1975. odustao od tog posla
i oti{ao u {vedsku, gde je radio
kao trener. Piter Maravi} je igrao
nekoliko sezona za Hokse, a onda
je 1974. pre{ao u Nju Orleans
D`ez. Kada se Petar vratio iz
{vedske, postao je glavni skaut za
Nju Orleans D`ez i tu je ostao
~etiri godine. Karijeru je zavr{io
kao atletski direktor i pomo}nik
trenera na Univerzitetu Kempbel.
Petar Pres Maravi} je umro od
raka 1987. Sahranjen je na groblju
crkve Sveti Ilija u Alikvipi.

Ni njegov sin Piter
Maravi} nije imao sre}e sa zdravl-
jem. Odigrao je 10 sezona u NBA
ligi i penzionisao se 1980. Ubrzo
posle smrti oca, Pistol Pit je
uvr{ten u ko{arka{ku Ku}u
slavnih. Godinu dana kasnije, dok
je bio na ko{arka{kom terenu, Pit
je iznenada umro od sr~anog
udara u svojoj 40. godini. Iza sebe
je ostavio suprugu D`eki i dva
sina, D`o{uu i D`ejsona Maravi}a.

Na koled`u LSU je 1988. godine
nova ko{arka{ka sala nazvana Pit
Maravi} Asembli centar.

SRPSKI DIVOVI

Kada se jedan od
najve}ih srpskih ko{arka{a, Vlade
Divac, 2007. godine oprostio od
aktivnog igranja ko{arke nizom
manifestacija u Kaliforniji i Srbiji,
dobio je ameri~ku Medalju ~asti
ostrva Elis, koja se dodeljuje
ameri~kim gradjanima za izuzetan
doprinos dru{tvu, izgradnji
ameri~kih vrednosti i povezivanje
razli~itih nacionalnih zajednica.    

Nekada{nji centar Sloge
iz Kraljeva, Partizana iz
Beograda, ali i NBA timova
Lejkers, Sakramento i {arlot dobio
je u SAD i priznanje Walter
Kennedy Citizenship Award, koja
se dodeljuje NBA igra~ima za
doprinos dru{tvu.

Divac je u Americi kao
ko{arka{ za 16 godina postigao
ukupno 13.364 poena, ostvario
9.294 skoka, 3.522 asistencije i
1.630 blokada, ali je takodje,
poput Nikole Tesle, naterao
Amerikance da pravilno izgovara-
ju njegovo srpsko ime i da
razumeju njegov protest sa
podignuta tri prsta u vreme kada
je NATO bombardovao Srbiju.

Iza Divca u NBA je
ostalo jo{ 12 srpskih igra~a, koji
se bore da postanu legende
ameri~kog ko{arka{kog sporta.
Najbolji od njih je bio Darko
Mili~i}, poreklom iz [ipova, koji
je na draftu 2003. godine izabran
za ~lana NBA. Uzeo ga je klub
Detroit pistols, sa kojim je Mili~i}
2004. osvojio {ampionsku titulu
SAD. Darko Mili~i} je jedini
Srbin sa zlatnim prstenom NBA.

Prvak najbolje ko{arka{ke
lige na svetu bio je i Predrag Pedja
Stojakovi} (1977). Poreklom je iz
hrvatske Po`ege, ali je karijeru
zapo~eo u KK Crvena zvezda. U
SAD je oti{ao iz gr~kog PAOUKA
i igrao za Indijana pejserse, Nju
Orleans hornetse i Dalas
maverikse. Stojakovi} je igrao na
tri ol-star utakmice i dva puta je
pobedio u brzom {utiranju trojki.
Bio je jedan od najboljih
ko{arka{kih strelaca Amerike.

Novu generaciju srpskih
ko{arka{a u Evropi i NBA vode,
opet strelac Dalasa, Luka Don~i},
najkorisniji igra~ Evrope 2015.
godine, i Aleksej Poku{evski,.
centar Memfisa i ponajbolji
skaka~ pod ko{evima u NBA. Ima
izgleda da se srpskom timu u
NBA uskoro pridru`i i najbolji
evropski igra~ ko{arke Vasilije
Mici}.

www.serbianmirror.com
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“Od kako su krenule
pripreme, dok sam {etala Beogradom
ili Zlatiborom, zami{ljala sam da
igramo finale.

“To je ogroman san koji se
ostvario“, rekla je uo~i finala
Evropskog prvenstva za ko{arka{ice
selektorka reprezentacije Srbije
Marina Maljkovi}.

Ne samo da joj se san ost-
vario, ve} je dosanjala i ve}i.

Ko{arka{ice Srbije su posle
{est godina ponovo postale prvakinje
Evrope, savladav{i u finalu u {pan-
skoj Valensiji ekipu Francuske 63:54
(poluvreme 31:26).

Pre {est godina, `enska
ko{arka{ka reprezentacija Srbije
osvojila je zlatnu medalju na
Evropskom prvenstvu u Madjarskoj i
Rumuniji, a i tada je protivnik u
finalu bila selekcija Francuske.

Ovo je i tre}i put u posled-
njih {est godina da je Srbija bila bolja od
Francuske na velikim takmi~enjima – i na
Olimpijskim igrama u Brazilu u borbi za
tre}e mesto slavio je srpski tim.

[ta se desilo u finalu?
“Statisti~ki gledano, na{e devojke

su uvek kad bi gubile poluvreme, na kraju
dobijale utakmicu.

“Neka tako bude i sad“, rekla je
legendarna jugoslovenska ko{arka{ica
Andjelija Arbutina u studiju RTS-a pred
finalni me~.

Ko{arka{ice Srbije su, medjutim,
dobile prvo poluvreme 31:26. A potom i
me~.

Nervozno su po~ele utakmicu obe
ekipe, proma{ivale otvorene {uteve.

Srpski tim je odigrao agresivnije, a
Francuskinje nisu imale adekvatan odgovor
na takvu igru.

Francuskinje koje su ubedljivim i
efikasnim igrama do{le do finala, u prvoj
~etvrtini postigle su samo 11 poena, {to im
se desilo prvi put jo{ od 2009. godine.

Centar Tina Kraji{nik je odli~no
pokrivala reket, Sonja Vasi} (devoja~ko
Petrovi}) je uz pomo} Ane Dabovi} dirigov-
ala, a po~etkom druge ~etvrtine Srbija je
stigla do +7 (18:11).

Medjutim, Francuskinje su se brzo
vratile u me~ i stigle prednost ko{arka{ica
Srbije.

Odi~nom odbranom i serijom 13-0,
ko{arka{ice Srbije do{le su do prednosti od
31:18.

Potom je Francuskinja sa srpskim
prezimenom Valerijen Vukosavljevi} – udala
se za Filipa Vukosavljevi}a posle Evropskog
prvenstva 2019. godine – prekinula niz srp-
skog tima.

Ko{evima, Sonja Vasi}, Ivon
Anderson, ali i dalekometnom paljbom Ane

Dabovi} – dve “trojke“ koje su bile prili~no
frustriraju}e po Francuskinje – Srbija je
sredinom tre}e ~etvrtine napravila maksimal-
nu prednost do tada – 41:26.

Kakvu je odbranu igrala Srbija,
svedo~i i podatak da je prve poene u tre}oj
~etvrtini Francuska postigla tek posle pet
minuta igre i to sa linije slobodnih bacanja.

[irio je ruke i ~udio se na tribina-
ma dvorane u Valensiji legendarni francuski
ko{arka{ i nekada{nja NBA zvezda Toni
Parker, gledaju}i kako se njegove zemljakin-
je mu~e.

Nervoza se uvukla u srpski tim u
fini{u tre}e ~etvertine, nekoliko vezanih
gre{aka i Francuskinje su smanjile prednost.

Amerikanka sa srpskim paso{em
Ivon Anderson je po~etkom poslednje ~etvr-
tine povukla srpski tim, pogadjala, asistirala
i Srbija je ponovo imala lepu prednost –
55:42. Jelena Bruks ili “kraljica majka“ kako
je zovu saigra~ice preuzela je odgovornost u
fini{u me~a, a na suprotnoj strani Marion
D`ones je sa pogocima iz udaljenosti
odr`avala nadu Francuskinjama.

Medjutim, sjajnim prodorom u stilu
Dejana Bodiroge Sonja Vasi} u stilu je stavi-
la ta~ku na pobedu Srbije.

Kako su Srbija i Francuska do{le
do finala?

Obe ekipe bez poraza do zavr{nice.
Francuskinje su bile ubedljive,

nijedan me~ nisu dobile sa manje od 12 raz-
like.

U grupi su lagano dobile selekcije
Hrvatske, ^e{ke i Rusije, a imale su i lak{i
put do finala od Srbije.

Najpre trijumf protiv Bosne i
Hercegovine, a zatim i protiv Belorusije.

Reprezentacija Srbija se iscrpela do
finala.

U grupi je pobedila Italiju posle

produ`etaka (86:81), potom ubedljiv trijumf
nad Gr~kom (85:51), a potom, u direktnoj
utakmici za plasman u ~etvrtfinale,
ko{arka{ice Srbije napravile su preokret pro-
tiv Crne Gore (87:75).

U ~etvrtfinalu,
reprezentacija Srbije savladala je
[paniju posle produ`etaka (71:64), a
u polufinalu, u triler utakmici,
ko{arka{ice Srbije savladale su
Belgiju – 74:73.

[ta je Srbija sve osvojila u
poslednjih {est godina?

Dve zlatne medalje na
evropskim prvenstvima i jednu bron-
zanu, kao i bronzanu medalju na
Olimpijskim igrama.

Po~elo je zlatom na
Evropskom prvenstvu u Madjarskoj
2015. godine.

Slede}e godine, na
Olimpijskim igrama u Brazilu,
ko{arka{ice Srbije osvojile su bron-
zanu medalju, pobediv{i
Francuskinje 70:63. Pre dve godine,
na Evropskom prvenstvu u Letoniji i
Srbiji, ekipa Marine Maljkovi} osvo-
jila je bronzanu medalju pobedom

nad Velikom Britanijom 81:55.
U Valensiji, 2021. godine

ko{arka{ice Srbije osvojile su novu zlatnu
medalju. 

Izvor: Danas
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Kada nekom ~estitate rodjendan
obi~no mu po`elite da `ivi 100
godina. Kada je u pitanju Kosara

Savki}, njoj je ta `elja ostvarena, ona je
do~ekala da u zdravlju proslavi svoj stoti
rodjendan. 

Posetili smo Kosaru u njenom
stanu u `elji da saznamo kako se ose}a
nakon jednog veka svog `ivota. Nismo ni
sumnjali da }e nas do~ekati raspolo`ena,
doterana, na{minkana i kao i uvek, nasme-
jana. Na{a Kosara je pre`ivela mnoge
neda}e, rat, nekoliko robijanja, pa ~ak  i
robiji u Po`arevcu sa celom porodicom,
ocem, majkom, sestrom i bratom. Iza sebe
ima ~etiri braka, sina Zorana, k}erku
Nadicu, puno unu~adi i praunu~adi. Sve
svoje nevolje prebrodila je zahvaljuju}i
svojim strpljenjem i verom u bolje sutra.

Na pitanje kako se ose}a, ka`e da
se ose}a dobro, samo je malo noge izdaju.
Pandemiju je te{ko podnela, jer nije mogla
da se kre}e i dru`i sa ljudima, a to je radi-
la ~itavog svog `ivota. Nije propu{tala
nikakva zbivanja, proslave srpskih organi-
zacija, kulturne dogadjaje, pa i sve
proslave na{eg lista, a vi{e od polovine
svog `ivota je provela u kafani.

Imala je i svoju kafanu koja je
nosila njeno ime, Kosara restoran i bar, na

Irving park ulici na severu ^ikaga. U
njenoj kafani su pevali mnogi poznati
peva~i poput Tozovca, Tome Zdravkovi}a,
Marinka Rokvi}a…

Ka`e da joj `ivot nije bio nimalo
lak i da je u njen ~itav `ivotni vek stalo
mnogo strahova, razo~aranja, briga, ali i
ljubavi i radosti.

Radila je puno, ~ak celog svog
`ivota ~ak i po nekoliko poslova istovre-
meno ali je ipk  znala da nadje vremena
za provod, pa ne krije da je stizala i da se
kocka nakon posla u Burbon restoranu.

Priznala nam je da je najlep{i deo
njenog `ivota provela sa drugim mu`em
Acom sa kojim ima sina Zorana. On je bio
predstavnik JAT-a u Be~u, Kairu i
Beogradu. “Tih deset godina smo veoma
lepo `iveli. On je bio veliki gospodin i
moja najve}a ljubav“, sa osmehom na licu
se prise}a Kosara.

Ali i pored svega, kada bi se
ponovo rodila i mogla da bira, Kosara ka`e
da ni{ta ne bi menjala u svom `ivotu.
@ivela je svoj `ivot, koju je i sama dosta
krojila i zna da bi pono-
vo i{la istim stopama, -
tvrdi nam to Kosara uz
osmeh koji ne skida sa
lica i za koji ka`e da je
najve}a zasluga njene
vitalnosti.

BIOGRAFIJA
Kosara Savki}

(devoja~ko Anti}) je rod-
jena po~etkom pro{log
veka, ta~nije 15. maja
1921. godine u Valjevu, u peto~lanoj
porodici Anti}. Njena majka Milka, pozna-
ta starim Valjev~anima kao Milka slikarka,
imala je svoju radnji “Foto Milka”. Kosara
je nasledila ljubav prema fotografiji od
majke, pa je nakon zavr{etka {kole i njoj

majka otvorila   foto-radnju, takodje u
glavnoj Karadjordjevoj ulici u Valjevu. Iz
ovih radnji se mnoge fotografije i
dan-danas nalaze u ku}ama starih
Valjev~ana, a neke su u{le i u istoriju. Kao
ona jedna koja je ovekove~ila streljanje
poznatog junaka Stevana Filipovi}a, i ona
koja je zavr{ila u Ujedinjenim nacijama u
Njujorku, na kojoj komunisti~ki stra`ar
sprovodi celu porodicu Anti} na robiju.

Kada smo 2018. godine sa
ekipom “Fito Production” oti{li u Valjevo
da snimimo dokumentarni film o
Kosarinom `ivotu, izmedju ostalih razgo-
varali smo i sa ~uvenim piscem i
akademikom Matijom Be}kovi}em koji je
poznavao Kosaru i njenu ~uvenu porodicu.
Evo {ta nam je rekao.

MATIJA BE]KOVI] O 
KOSARI I NJENOJ PORODICI
Poznavao sam Kosarinog oca,

gospodina Anti}a, koji je izgledao tako kao
de se neki holivudski glumac obreo u
Valjevu sa svojom veoma rasko{nom

frizurom i jo{ rasko{nijom svilenom kra-
vatom. Medjutim, on je bio u senci svoje
`ene Milke.

Kosarina }erka, moja {kolska dru-
garica iz gimnazijskih dana mi je dala ovu
poznatu porodi~nu  fotografiju. To je mo`da

jedna od najva`nijih fotografija na{e posler-
atne istorije. Zato {to su komunisti~ki zlo~ini
u Srbiji te`i u miru, nego u ratu. A na ovoj
fotografiji vidite celu porodicu Anti}, i {to je
vrlo va`no oni su taj momenat i ovekove~ili.

Ko zna da li ima tragova o nji-
hovom tamni~enju i robovanju, ali tu lepo
pi{e, 1945. odlazak u zatvor i to sada posta-
ju pravi istinski dokumenti jedne nenapisane
istorije, a Kosara je jedan od junaka te na{e
nenapisane istorije, i ceo njen `ivot je jedna
ilustracija stradanja i lutanja na{ega naroda.

I oni su se, kao i mnogi na{i ljudi,
raspr{ili po svetu, ali su zauvek ostali u
Valjevu i uvek vezani, tu im je bio taj
neprekinuti pupak, tako da je ba{ lepo da ste
do{li na tu ideju snimanja filma o Kosari,
tako da Kosara za `ivota vidi svoju slavu i
smisao svog `ivota, kao i ~injenicu da nevi-
nom ~oveku ne mo`e niko ni{ta.  Da je on
ja~i od svih sila na svetu i da njegova prav-
da dolazi kad tad.

Milka slikarka, kosarina majka je
ovekove~ila mnoge dogadjaje u Valjevu, pa
tako i onaj spomenik Stevanu Filipovi}u, koji
je u stvari nastao na osnovu njene fotografi-
je. I tako mo`emo da postavimo pitanje: ko
je zaslu`niji za taj spomenik, ona ili onaj koji
je na slici? Jer toliki su ljudi podizali ruke
pod ve{alima i govorili ko zna {ta sve, ali
niko to nije snimio. Tako da bi za svoju
slavu on mo`da mogao da zahvali Milki
Anti}, Kosarinoj majci.

I te{ko bi moglo da bilo koja pri~a
o Valjevu mo`e da izbegne da spomene ovu
porodicu, jer je ona u samome centru tog
grada i njegovih zbivanja.

Slo`ili smo se sa @ikom da treba prati-
ti Kosarinu poruku zbli`avanja i ljubavi, a
Kosari iskreno po`eleli da 101. rodjendan
proslavi i u ^ikagu i u Valjevu, kako je to
tradicionalno radila minulih godina. @iva i
zdrava nam bila na mnogaja ljeta!

Svima nama dobro poznata `iva legenda ^ikaga i Valjeva  Kosara Savki}, do~ekala i u zdravlju
sa svojom porodicom proslavila svoj stoti rodjendan

DO@IVETI STOTU
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Kosara sa suprugom Acom 
k}erkom Nadicom i sinom 

Zoranom iz najsre}nijih vremena

@ivorad Jankovi} – 
novinar i prijatelj Kosarin 
Mi smo u Valjevu o~ekivali da

Kosara po obi~aju posle ^ikaga slavi
rodjendan u gradu na Kolubari, da
povede kolo ispred ku}e u
Karadjordjevoj ulici uz pesmu “Mar{irala
kralja Petra garda”, srpsko kolo kao
prkos komunizmu koji joj je naneo
tokom 100 godina mnogo nevolja, uz
robiju u Po`arevcu, srpsko kolo koje
zbli`ava ljude uprkos trudu neprijatelja
na{eg naroda da nas zavadi ideolo{kim
i drugim podelama, jer Kosara je svojom
porukom slala LJUBAV, tako ih je pobe-
dila i u zdravlju nad`ivela. Sve prolazi,
pro}i }e i ovaj planetarni haos izazvan
zloupotrebom nauke, nadamo se usko-
ro. Kosaru ~ekamo da 101. rodjendan
slavi u njenom i na{em Valjevu.

@IKA “[E[IR“

Stogodi{njakinja Kosara Savki}
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OVAN
Ljubav: U ljubavi vas
o~ekuje zanimljiv peri-

od. Nova poznanstva }e nekim
Ovnovima pomo}i da zaborave jo{
sve`e ljubavne rane, ali osim pri-
jatno provedenog vremena, juli ne
donosi ni{ta va`no. Naro~ito
obratite pa`nju na susret koji }e se
desiti 10. jula, ali ne forsirajte
ni{ta. Kontakt }e se prekinuti, ali
posle izvesnog vremena sledi nas-
tavak. I to sasvim spontano. U
ku}i su mogu}i sukobi, ali je bolje
sklanjati se od neke dublje pri~e.
Velike konfrontacije sa familijom.
Oko 12. jula Ovnovi tre}e dekade
su u velikoj opasnosti da naprave
krupnu gre{ku pa je stoga bolje da
se uzdr`e od va`nih odluka.

Posao: Svi planovi vam
kre}u nabolje. Ose}aj zamora nes-
taje, prepreke se gotovo vol{ebno
uklanjaju sa puta, a optimizam
raste svakim danom, posebno u
drugoj polovini ovog meseca. ~ini
vam se da svaki problem mo`ete
da re{ite sa lako}om. Na Sunce
Ovnovima prve dekade lepo gleda
Jupiter u Lavu od 16. jula. Mnogi
}e prihvatiti novine koje im se
nude na poslovnom planu. Za one
poslovno vezane za inostranstvo
va`an period je od 20. do 23. jula.
Ostalim Ovnovima oko tih datuma
se savetuje strpljenje i mudro ruko-
vanje bud`etom. Novac }e pristiza-
ti u redovnim intervalima, ali ne u
o~ekivanoj koli~ini.

Zdravlje: Problemi sa
nogama tokom druge nedelje jula.
Obratite se lekaru u zadnjoj nedelji
jula ako ve} imate probleme sa
srcem.

BIK
Ljubav: Na emo-
tivnom planu

Bikovima koji su u braku
sve te~e kako valja, a onim slo-
bodnima – sre}a se sme{i, ali ne
o~ekujte previ{e. Ne treba da se
zale}ete, posebno sredinom mese-
ca. Osoba u znaku Riba koja ih je
osvojila na prvi pogled pogre{no
su procenili. Mu{ki Bikovi ovog
meseca }e naro~ito biti osetljivi na
{arm Device, {to se za drugu
stranu ne bi moglo re}i. U poro-
di~nim odnosima }ete se kona~no

trgnuti iz bla`ene ravnodu{nosti.
Posao: Bi}ete iznenad-

jeni lako}om de{avanja na polju
posla tokom druge nedelje jula, ali
pazite se – ne treba planirati na
du`e staze. Jedina opasnost {to se
Bikovi tokom ovog meseca mogu
opustiti i to previ{e. Mo`ete tako
propustiti povoljne prilike. Oni
ina~e ne va`e za prili~no aktivne
ljude ali sada }e unapred odustajati
kada god se poka`e potreba za
naporom i dinamikom. Treba ih
upozoriti da }e zbog toga biti na
meti svojih uku}ana a naro~ito
onih mladjih koji ba{ od njih
o~ekuju klju~ni potez.

Z d r a v l j e : B i } e t e
osetljivi. Mogu}e su alergije.

BLIZANCI
Ljubav: U ljubavi
buran mesec. Mu{kim

Blizancima sledi
romanti~no poznanstvo sa ne`nom
Ribom, ali tek u drugoj polovini jula.
Devojke ne bi trebalo da prepuste
rodjendansku proslavu na koju su
pozvane. Jedan Lav gori od `elje da
ih upozna. Ovo je vreme za neke
promene i pomake. Odli~no vreme
za neku promenu u odevanju, nove
frizure ili dijetu, ako je to potrebno.
Takodje }e sa svih strana stizati
pozivi za izlaske i zabavu, a oni ne}e
znati na koju }e stranu pre. Mnoga
tek ste~ena poznanstva pokaza}e se
vremenom kao trajna i vrlo korisna.

Posao: Radite punom
parom ne biste li ostvarili ̀ elje i pri
tome jo{ nailazete na razumevanje i
nesebi~nu podr{ku prijatelja,
naro~ito onih u vatrenim znacima.
Do prve nedelje jula ne}e sve i}i
kako treba, ali nastavak meseca
garantuje vam uspeh i dobro raspo-
lo`enje. Oko 4. jula savetuje se
oprez sa [korpijama. Oni koji
imaju posla sa sudom mogu pro}i
lo{ije nego {to su o~ekivali.
Neslaganje u zajedni~kim investici-
jama sa jednim Jarcem.

Zdravlje: Pazite se
alergija. Mogu}i problemi sa stom-
akom sredinom meseca.

RAK
Ljubav: Rakovi koji
su u braku napeto

i{~ekuju kako }e njihov

partner re{iti neke poslovne prob-
leme jer od toga u velikoj meri
zavise i njihovi zajedni~ki planovi.
Mu{ki Rakovi bi}e u isku{enju da
(dodu{e stidljivo i diskretno)
iska`u simpatije osobi sa kojom
ve} nekoliko meseci saradjuju. Iz
toga se lako mo`e izroditi prava
ljubavna afera koja ne bi mogla
ostati tajna kao {to Rakovi
pri`eljkuju. Devojkama ovog znaka
bi bilo najbolje da se tokom ovog
meseca ne upu{taju u nove veze.
Potencijalni partner bi bo grub i
nametljiv {to ose}ajnom Raku
zaista ne odgovara.

Posao: Ovo je naporan
mesec za Rakove i, po svemu
sude}i, prove{}e ga radno. Na
poslu se tempo ubrzava, nove
obaveze pristi`u svakim danom, a
vremena je sve manje. Iako Rakovi
ne podnose da rade bilo {ta na brz-
inu ovog puta }e biti primorani, pa
}e ~ak neke poslove prosto otaljati,
jer je pretpostavljeni jako lo{eg
raspolo`enja i bez malo
razumevanja za sporost, umor ili
nesnala`enje. U pojednim momen-
tima Rakovima }e se ~initi da su
na ivici `ivaca, ali kao i obi~no
kada je posao u pitanju, izgura}e
do kraja.

Zdravlje: Nervoza ~ini
svoje i vi se na psihi~koj bazi
ose}ate lo{e. Malo sve`eg vazduha
bi bilo idealno za va{e
raspolo`enje.

LAV
Ljubav: Na emo-
tivnom planu mnogo

dinamike, posebno od
sredine jula. Lavice }e verovatno
neko vreme biti odvojene od svo-
jih izabranika koji }e morati na
put, a oni drugi, usamljeni, najzad
}e sresti nekog ko zavredjuje nji-
hovu pa`nju. Lavovi }e biti
op~injeni `enom u znaku Vage ili
Ovna, ali svi poku{aji da ostave
utisak pro}i }e za sada
nezapa`eno. U drugoj polovini
jula tranzitom Jupitera pokre}u im
se pri~e i sredjivanja odnosa, kako
onih davno pro{lih tako i novih .

Posao: Ne}ete se opusti-
ti do sredine jula. Nepredvidjene
te{ko}e, jaki izazovi i nesporazumi
sa okolinom prati}e ih tokom tog

perioda, da bi totalno druga~ija
situacija bila u drugoj polovini
meseca. Mnogi }e tada zabele`iti
zna~ajne uspehe. Neki Lavovi
prve dekade mora}e na put, ali }e
rezultati biti jako dobri.
Nepovoljni datumi su 13., 14. i
15. jul. Tokom celog ovog perio-
da se mogu osloniti na saradnike
u znaku Ovna. Po{to im energija
ne}e nedostajati, treba ih podsetiti
da samo istrajno{}u i borbom
mogu ostvariti zacrtane planove.

Zdravlje: Mogu}i prob-
lemi sa cirkulacijom i ki~mom.

DEVICA
L j u b a v : J u l i
nagove{tava brojna

iznenadjenja na
ljubavnom planu. Device }e posta-
ti senzualnije i strastvenije na
iznenadjenje i radost voljene
osobe, kojoj je poslovi~na
stidljivost i suzdr`anost dosadila.
Slobodne Device }e biti centar
pa`nje i interesovanja svih osoba
sa kojima stupaju u kontakt. To }e
im malo prijati, malo smetati, ali
ipak }e mnogi od njih (naro~ito
oni iz druge i tre}e dekade) ovo
vreme dobro iskoristiti.
Najskladniji odnosi bi}e sa
Vagama.

Posao: Device }e biti u
situaciji da prihvate tudju pomo}
({to ina~e nerado ~ine) i to od
osoba u znaku [korpije i Jarca.
Poslednja nedelja jula je vrlo
povoljna za posao i to je pravi
momenat za inovaciju o kojoj
razmi{ljate ve} izvesno vreme. Do
15. jula – period povoljan za
novac. Stare investicije }e se
vi{estruko vratiti sada, a neke
Device dobi}e i lep poklon od
osobe koja dolazi iz inostranstva.

Zdravlje: Zdravlje je
ina~e dobro. Mada pripazite na
stomak, ako tokom ovog perioda
idete na odmor. Promena klime i
druga~ije ishrane uti~e na vas.

VAGA
L j u b a v : V e l i k o
olak{anje za Vage

jeste lepa atmosfera u
roditeljskoj ku}i i spremnost
porodice da pru`i podr{ku. To se
ne bi moglo re}i za Vagine part-

nere koji njeno nestabilno raspo-
lo`enje tuma~e kao prenemaganje.
^uvajte se rasprava i ubedjivanja,
to bi samo pogor{alo stvar.
Jednostavno, primirite se i ~ekajte.
Slobodnim Vagama se savetuje da
to ostanu u prvoj polovini jula jer
bi izbor bio katastrofalan.

Posao: Ina~e {armantne i
ljubazne, Vage }e se pokazati u
druga~ijem svetlu tokom ovog
meseca. Nervoza i svadljivost i
stalno oponiranje bi}e njihov
osnovni ton u prvoj polovini
meseca. Neke Vage }e i}i dotle da
brzopleto prekidaju saradnju sa
pojedinim osobama jer }e im se
~initi da su iskori{}ene. Klonite se
zajedni~kih projekata tokom prve
polovine meseca, dok je druga
polovina jula po svemu druga~ija,
posebno za predstavnike prve
dekade ovog znaka. Stvari koje
smatrate bitnim i va`nim }ete
re{iti krajem meseca.

Zdravlje: Problemi sa
infekcijama su mogu}i. Pazite na
stopala.

[KORPIJA
L j u b a v : N a
ljubavnom planu pred-

stoje}i dani za [korpije
bi}e nemirni, bilo da ste u vezi ili
braku. Partner je ve} neko vreme
poti{ten, ali o razlozima uporno
}uti. Intuicija vas ni ovog puta ne
vara, ali budite strpljivi, uskoro }e
se sve razjasniti. Slobodne [korpi-
je }e se lepo zabavljati i to
naro~ito od poslednje dekade
meseca kada }e se Saturn
pokrenuti u direktnom hodu kroz
znak [korpije. Sve dogodov{tine
}e se na kraju svesti na ~ekanje i
o~ekivanja, flert, eventualno na
kratku avanturu. Savet im je da se
klone osoba u znaku Riba ili
Device, ako ne `ele da postanu
tema lokalnih tra~eva. Ko ka`e da
i [korpija nikada ne proma{i u
proceni?

Posao: [korpije su kon-
centrisane na posao i tu ula`u
maksimum svoje energije. Ako je
mogu}e, najva`nije stvari zavr{ite
na kraju meseca jer tada je
mogu}e pokretanje. Oko 17. jula
budite oprezni za volanom, ~uva-
jte dokumenta i ni{ta ne potpisujte

HOROSKOP  ZA  JUL  2021.



27Jul 2021. Nova Knjiga

www.serbianmirror.com

pre nego {to dobro promislite.
[korpije druge dekade mogu da
prihvate pomo} drage osobe i pri-
jatelja koja im se nudi ve} izves-
no vreme. Takodje, ako im se
uka`e prilika za putovanje, treba
da je prihvate. Porodi~ni problemi
mogu da vam odvla~e pa`nju od
posla.

Zdravlje: Problemi sa
glavoboljom. Proverite krvnu
sliku. Slabost.

STRELAC
L j u b a v : N a
ljubavnom planu dina-

mi~no u drugoj polovini
jula. Veze koje tada zapo~nu
mogu biti trajne, naro~ito ako to
bude krajem jula. Bi}e burnih pri-
lagodjavanja. Strelci koji su ve}
zasnovali porodicu ima}e manjih
neprijatnosti u vezi sa decom, pa
im se savetuje da u postupcima
budu krajnje odmereni i pa`ljivi.
Partner }e vam zameriti ako se ne
setite zajedni~kog va`nog datuma.
O~ekuje prigodniju pa`nju sa va{e
strane.

Posao: Puni snage i
odu{evljenja nalazite u drugoj

polovini jula. Budite mudriji jer
ovaj mesec ipak mo`e da bude
nepovoljniji za finansije. Po~etni
uspesi sredinom meseca mogu se
pretvoriti u prazna obe}anja. Pri
proceni budite krajnje oprezni.
Ne}e biti suvi{no da konsultujete i
svoje saradnike. Naro~ito oni
`enski bi vam bili od velike
pomo}i.

Zdravlje: Mogu}i prob-
lemi sa kukovima. Tokom sredine
meseca mogu}e virusne infekcije.
Uzimajte vi{e vitamina.

JARAC
Ljubav: I pored sil-
nih obaveza, Jar~evi

}e ipak na}i malo vreme-
na za ljubav. Po svojoj prilici
druga nedelja jula je vreme kada
}e neki od njih obelodaniti svoju
vezu sa Bikom koja traje ve} neko
vreme. Ostali }e morati da budu
br`i i prodorniji nego ina~e ako
`ele da dodju do osobe o kojoj
mesecim razmi{ljaju. Kraj jula im
pru`a {ansu za to. Ako ustuknu i
propuste {ansu narednih
mesec-dva bi}e monotono, bar
kada je ljubav u pitanju.

Posao: Treba da
budete u dobrom raspolo`enju
jer samo tako }ete i}i napred.
Punom parom radite da ost-
varite `eljeno. Jar~evi druge
dekade su u nepovoljnijem
polo`aju jer su pod pritiskom
ambicija koje ne mogu da real-
izuju. Posao }e ih potpuno
okupirati pa mnogi od njih i po
zavr{etku radnog vremena ne}e
mo}i da se opuste. To posebno
va`i za Jar~eve koji se bave
trgovinom, pravnim poslovima
ili su privatnici.

Zdravlje: Mogu}i prelo-
mi ili povrede na putu. Mo`ete da
izbegnete. ^uvajte se.

VODOLIJA
Ljubav: Ne}ete biti
motivisani kao ranije,

ali }ete biti delom
opu{tenije kada je ljubav u pitan-
ju. Ipak lep period kada je
mogu}e da udjete u ljubavni
odnos je u zadnjoj dekadi jula.
Vodolije koje su ve} u sre}noj
vezi ima}e vi{e vremena za sebe
jer je partner preokupiran
poslom. Nekima sledi i kra}e

razdvajanje zbog neodlo`enog
puta. Napomena Vodolijama prve
dekade – ne smete dozvoliti da
se familija me{a u va{ ljubavni
`ivot. To bi samo pogor{alo
situaciju.

Posao: Ni`ete uspehe,
posebno krajem meseca. Nekom
~ekanju je kraj. Veliku pomo}
ima}ete od prijatelja u znaku Lava
ili [korpije. Snala`ljivost, brzina i
sposobnost predvidjanja ovog
meseca }e biti natprose~ni.
Takodje, i ina~e jaka logika
Vodolija, sada se dovodi do per-
fekcije. Briljira}ete u svim pregov-
orima, argumentacijama, pa zato
ovaj mesec iskoristite za va`ne
kontakte, posebno zadnju dekadu
meseca.

Zdravlje: Problemi sa
grlom i u{ima.

RIBE
Ljubav: Ribe koje

jo{ uvek tra`e ljubav
bi}e prili~no nezadovoljne

ovog meseca, a ni manje neprijat-
nosti nisu isklju~ene (prvenstveno
`enama). Iz tog razloga ve}ina
njih }e juli provesti rade}i ili

sede}i u ku}i {to je mo`da najbolji
izbor. Ribama koje su u vezi pred-
stoji manji sukob i nervoza ali bez
bitnijeg razloga. Partner je u prob-
lemima i {iri tenziju oko sebe, ali
mu ne mo`ete pomo}i ako to on
ne `eli.

Posao: Prakti~nost i tvr-
doglavost su osobine koje vas
najbolje opisuju u predstoje}em
periodu. Iako ne volite da se
bavite novcem, on }e vam biti
glavna preokupacija jula meseca.
Osim {to }ete morati da potro{ite
ve} zaradjene pare, pristizanje
finansija je ote`ano i sputano.
Mogu vam pomo}i bliski, kao i
prijatelji. Intezivno }ete tra`iti
bolje pla}en posao. U tom kon-
tekstu od velike pomo}i vam
mogu biti osobe u znaku Jarca,
Ovna i Lava, pa se obratite
njima.

Zdravlje: Ako imate
problem sa vi{kom kilograma,
pazite se neproverenih dijeta.
Mo`e se desiti i da bez odred-
jenog razloga te`ite da neke
namernice izbacite iz ishrane, pa
su mogu}i problemi sa stomakom
i crevima.

Knjigu “Misli pre svitanja“
Save Rako~evi}a, na{eg
slikara i pisca koji `ivi u

Americi, objavio je “Partenon“, a
svaku ideju prati i lep crte` kao
ilustracija. “^ovek van zemlje je
sa otad`binom, ali otad`bina je
bez njega“. “Grobovima u tudjini,
duga je senka do otad`bine“,
“Ako je sve slobodno i sve
dozvoljeno, slobodi je opstanak
ugro`en, sama sebi robuje“,
“Ki~ma ionako nije prava, za{to
bi je krivili“, “Sre}a se `eli a
nesre}a sti`e“, samo su neke od
mudrih maksima ovog dela. 

^ovek je u ovim poet-
skim mislima za~udjen svetom i
samim sobom izmedju ve~nosti i
surove realnosti, izmedju dva
upitnika, na po~etku i na kraju
`ivota, bez odgovora u vremenu,
pa ka`e: “Su{tina je nevidljiva,
kopa se duboko da bi se na{lo
tra`eno zrno.“ Neke od maksima
jasno govore i o pitanju znanja,
kao i o odnosu autora prema

povr{nosti sveta.
“Treba se vi{e ~uvati od

glupog ~oveka nego od umnog
neprijatelja“; “Dok gavrani miruju
u no}i, mnogi ljudi danju grak}u“;
“Iz neznanja proizi{la su razna
verovanja, veliko je znanje nau~iti
ne{to od onoga {to se ne
zna“;”Kome je sve vidljivo, manje
vidi od onog {to ponekad zatvori

o~i“; “Umni ljudi malo znaju o
sebi, maloumni znaju i o sebi i o
tebi“, pi{e Sava Rako~evi}. 

Eti~ki problemi
razotkriveni su u ovim mislima:
“La` je mnoge oterala u
smrt“;”Ko drugog sudi na smrt,
sebi ne olak{ava `ivot“, ”Zlatom
mnogo se kupiti mo`e, ali ne
izgubljena savest“; “^ovek koji ne

dr`i re~ i ne pocrveni,
otkriva sebe“; “^ovek se
izdvojio od `ivotinjskog
sveta, tako je sebi
omogu}io da bude ve}a
`ivotinja“, “Kada sebe
vidi, strah se boji“.

Neki pak od
najlep{ih aforizama
posve}eni su ljubavi:
“Ljubav sobom osvetljena
svetli do kraja `ivota“,
”Zaljubljenik ne zna {ta
voli, kad i{~ezne ljubav
zna {ta je voleo“, ”Velika
ljubav sa bolom raste i
traje“, ”Ako ste do`iveli
ljubav i niste se ogre{ili,
to je dar neba“. A sve
po~inje i zavr{ava se u
Bogu: ”Vra}amo se u carstvo,
odakle smo do{li, nose}i sa
sobom ono sa ~ime smo do{li.“

List “Politika“ od 30.
maja 2021. objavio je lepu kritiku
o novoj knjizi Save Rako~evi}a
“Misli pre svitanja“.

Mnoge od ovih misli –
aforizama na{i ~itaoci su imali
privilegiju da pro~itaju u
“Ogledalu“ pre nego {to je knjiga
ugledala svetlost dana, zahvalju-
ju}i na{em sugradjaninu  autoru
Savi Rako~evi}u.

Sava Rako~evi}

List Politika povodom nove knjige  Save Rako~evi}a

KADA SEBE VIDI, STRAH SE BOJI

Ogledalo – 19 godina zajedni~kog poverenja.
^itajte nas online: www.serbianmirror.com
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SUNCE
Toplotni udar je iznenadni kolaps

organizma, a nastaje zbog, ~esto naglog,
prekomernog povi{enja telesne temperature i
nemogu}nosti organizma da se hladi i tem-
peraturu odr`i u normalnim granicama.
Nastaje usled ekstremno visoke temperature
vazduha, odnosno usled pojave toplotnog
talasa.

Poslednjih godina uo~ava se trend
porasta temperature u letnjem periodu {to
uti~e na zdravstveno stanje stanovni{tva..

Sve vreme dok traju velike vru}ine
pridr`avajte se preporuka lokalnih
zdravstvenih ustanova koje informi{u javnost
putem medija (radija, TV, interneta).

Neke od preporuka su:
•  Rashladite telo i pijte dovoljno

te~nosti;
•  Pijte redovno negaziranu obi~nu

ili mineralnu vodu i niskokalori~ne napitke
bez kofeina, alkohola i {e}era. Nije
preporu~ljivo piti jako rashladjene napitke.
Samo za osve`enje u ustima mo`e se rasto-
piti jedna ili dve kockice leda. Dehidraciju
od vru}ina mo`ete izbe}i uzimanjem razred-
jenog soka kao {to je limunada, i to odrasli
svakih 1-2 sata, a deca svakih 15-20 minuta

po jednu do dve ka{ike ili gutljaj vode.
Nemojte ~ekati ose}aj `edji da biste pove}ali
unos te~nosti, pogotovo kod starijih osoba
koje imaju slabiji ose}aj `edji.

•  Izbegavajte boravak na suncu u
periodu od 10-17 sati, naro~ito deca, trud-
nice, starije osobe, sr~ani bolesnici i bolesni-
ci s hroni~nim bolestima (mentalne bolesti,
dijabetes i dr.)

•  Tu{irajte se ili kupajte u mlakoj

vodi. Druga mogu}nost je zamotati se u
hladne i mokre pe{kire ili se rashladiti
mokrim sundjerom, kupkom za noge, i sl.
Deci treba mokre pe{kire stavljati na noge i

ruke.
•  Nosite laganu, {iroku

i svetlu ode}u napravljenu od
prirodnih materijala. Ako idete
izvan ku}e stavite {e{ir {irokog
oboda ili kapu i sun~ane nao~are,
a korisna su za{tita od direktnog
sunca i suncobrani i lepeza za
rashladjivanje vazduha.

•  Koristite laganu
posteljinu, po mogu}nosti bez jas-
tuka kako bi izbegli akumulaciju
toplote od tela.

•  Jedite ~e{}e male i
{to te~nije obroke. Izbegavajte
hranu bogatu belan~evinama. Ako
ste u mogu}nosti, pripremite
me{ano sve`e vo}e, tzv. “smooth-

ie“ ili skuvajte laganu supu, koja }e organiz-
mu vratiti izgubljene minerale, vitamine i
elektrolite.

Rashladite svoj dom
•  Nastojte da rashladite prostor u

kome `ivite. To je posebno va`no za decu,

osobe starije od 60 godina ili osobe sa
hroni~nim zdravstvenim problemima.

Va`no je piti dovoljno te~nosti, jer
znojenjem gubimo vi{e te~nosti, ~ime dolazi
do dehidracije i pove}anog viskoziteta krvi,
{to mo`e izazvati trombozu, mo`dani udar
({log) ili infarkt srca.

Klonite se vru}ine
•  Izbegavajte izlazak u najtoplijem

delu dana.
•  Izbegavajte naporan fizi~ki rad.

Ako morate naporno raditi, ~inite to u najh-
ladnije doba dana, {to je obi~no rano ujutro
u periodu od 4-7 sati i posle podne nakon 17
sati.

•  Redovno koristite sredstva sa
za{titnim faktorom od {tetnog UV zra~enja.
Naro~itu brigu treba posvetiti novorodjen~adi
i maloj deci. Za njih treba koristiti za{titna
sredstva s najve}im faktorom i obu}i ih u
laganu ode}u koja }e ih takodje {tititi od UV
zraka.

•  Prilagodite svoje izlaganje
sun~evom UV zra~enju uva`avaju}i dnevne
promene vrednosti UV indeksa.

•  Ako vozite, izbegavajte putovan-
ja u najtoplijem delu dana.

PREPORUKE ZA ZA[TITU OD VRU]INE

HRANA BOGATA 
CINKOM
Cink se prirodno mo`e

na}i u odredjenim vrstama
hrane, kao dodatak drugoj
hrani, ali i kao dijetetski suple-
ment. On je odgovoran za bro-
jne funkcije u ljudskom orga-
nizmu i poma`e stimulaciju
aktivnosti oko 100 razli~itih
enzima. Nizak nivo cinka u
organizmu ~ini da postajemo
skloniji razboljevanju.

Ovaj hemijski element
nam je potreban svakog dana u
malim koli~inama kako bismo
ostali zdravi i kako bi organi-
zam funkcionisao kako treba.
Cink poma`e telu na razli~ite
na~ine, on asistira u: stvaranju
hormona, rastu i oporavku
pobolj{ava imunitet i olak{ava
varenje. Takodje, pona{a se kao
antioksidans u telu i bori se
protiv {tete koju organizmu
~ine slobodni radikali.
Neophodan nam je i zbog hor-
monalne ravnote`e, jer ukoliko
imamo i mali nedostatak cinka,
pove}ava se mogu}nost neplod-
nosti ili dijabetesa. Bez
dovoljno cinka u ishrani,
mogu}e je da osetimo nega-
tivne efekte kao {to su ~esto
razboljevanje, ve}i ose}aj
umora i malaksalosti, lo{a kon-
centracija, usporen rast i nes-
posobnost tela da zaceli rane.

SIMPTOMI 
NEDOSTATKA 
CINKA
Nedostatak cinka je ~esta

pojava {irom sveta i naj~e{}i je
ukoliko osoba ne jede dovoljno
hrane koja sadr`i ovaj element ili
kada neko ima problema sa apsor-
pcijom cinka, usled problema sa
varenjem. Najve}i nivoi cinka se
mogu na}i u hrani bogatoj pro-
teinima, naro~ito proteinima `ivot-
injskog porekla, ribi i mle~nim
proizvodima. Isto tako, mo`e se
na}i u mahunarkama i `itaricama,
ali nije jednaka apsorpcija, kao iz
mesa. Istra`ivanja ~ak pokazuju
da u zapadnim zemljama u kojima
se vi{e jedu ugljeni hidrati, ve}i
broj ljudi pati od nedostatka
cinka.

Najve}i rizik od
nedostatka cinka imaju ljudi koji
jedu vi{e biljnu hranu, dakle, veg-
ani i vegetarijanci, oni koji imaju
problema sa varenjem, a veruje se
i da `ene koje piju kontraceptivne
pilule ili koje su na hormonskoj
terapiji, mogu imati ve}i rizik od
nedostatka cinka.

Naj~e{}i simptomi koji
ukazuju na nedostatak cinka:
- Promene u apetitu;
- Promene u ~ulima mirisa i
ukusa;
- Dobitak ili gubitak kila`e;
- Gubitak kose;
- Probavni problemi, uklju~uju}i

dijareju;
- Nizak imunitet;
- Hroni~ni umor;
- Neplodnost;
- Lo{a koncentracija i pam}enje;
- Hormonalni poreme}aji,

uklju~uju}i te`e simptome PMS-a
ili menopauze;
- Sporija mogu}nost zaceljenja
rana, infekcije i iritacija ko`e.

Najve}e koristi od cinka:
1. Regulisanje imunog

sistema
Prema Evropskom

imunolo{kom `urnalu, ljudskom
telu je potreban cink kako bi se
aktivirale T (te) }elije koje
poma`u telu na dva na~ina, u reg-
ulisanju i kontrolisanju odgovora
imunog sistema i u napadanju

zara`enih kancerogenih }elija.
Nedostatak cinka mo`e znatno da
pogor{a funkcionisanje imunog
sistema.

2. Pomo} pri u~enju i
pam}enju

Istra`ivanje sprovedeno
na Univerzitetu u Torontu i
objavljeno u `urnalu “Neuron“
pokazalo je da cink ima klju~nu
ulogu u regulisanju toga kako
neuroni komuniciraju jedan sa
drugim i uti~u na to kako se
pam}enje formira i kako u~imo.

3. Le~enje prehlade
Uzimanje cinka kao

dodatka ishrani poma`e u sman-
jenju du`ine trajanja i ja~ine
obi~ne prehlade kod zdravih ljudi,
ukoliko se cink uzme u roku od

24 sata od pojavljivanja prvih
simptoma prehlade.

4. Zaceljivanje rana
Cink igra zna~ajnu ulogu

u odr`anju strukture ko`e i paci-
jenti kojima se hroni~no pojalvlju-

ju rane ili ~irevi ~esto imaju
manjak cinka, te stoga mora-
ju pove}ati unos, bilo
nano{enjem na ko`u, bilo
kroz suplemente i ishranu.

5. Balansira hor-
mone

Jo{ jedna uloga
cinka jeste u balansiranju
hormona, uklju~uju}i i
insulin, glavni hormon koji je
uklju~en u regulaciju {e}era u
krvi. Cink je koristan za
{e}er u krvi jer se spaja sa
insulinom, koji se adekvatno
skladi{ti u pankreas i ispu{ta
kada glukoza udje u krvotok.

6. Odr`ava zdravlje
srca ja~aju}i krvne sudove

Cink je potreban i za
regulaciju zdravlja }elija u okviru
kardiovaskularnog sistema, dok u
isto vreme smanjuje zapaljenje i
oksidativni stres. Endotelijum,
tanak sloj }elija kojim su oblo`eni
zidovi krvnih sudova, delimi~no
se oslanja na dovoljne nivoe
cinka. Cink poma`e zdravlju srca,
podr`avaju}i zdravu cirkulaciju, s
obzirom na to da poma`e kao
prirodan lek za visok pritisak.

Izvor: www. Kodren.com

ZNA^AJ CINKA ZA OGRANIZAM
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Rodjendani

Bra{no, so, voda, sir i
jaja su osnovni sastojci od kojih
se pravi jedan od najukusnijih
obroka {irom na{e zemlje.

Gibanice, savija~e,
gu`vare, pite, bureci... Razlike su
male, ali upe~atljive. Sve po~inje
od kora. Dok se kod pite kore
razvla~e i rolaju, kod gibanice se
redjaju. Pita je ina~e gr~kog

porekla i podrazumeva vrstu jela
koja se pravi od rasukanog testa,
dok je gibanica egipatskog
porekla (giban-sir). Kad je re~ o
gu`varama kore se uglavnom cep-
kaju ili gu`vaju, a potom zalivaju
filom. Postoji jo{ mnogo drugih
na~ina u pripremanju ovog speci-
jaliteta.

U Srbiji vlada gibanca,
a u Bosni, odakle sam poreklom,
vlada pravilo: ”Sve su pite,
samo je burek sa mesom“.
Fascinantna bosanska tehnika
razvla~enja kora od samo 3 sas-
tojka; bra{na, vode i malo soli,
koja }e nakon pola sata prerasti
u testo i mo}i se razvu}i preko
celog stola zaista je za svako
divljenje. Primetila sam da se

svaka pita u Bosni mota na
druga~iji na~in. Recimo krom-
piru{a se uvek pekla u okrugloj
tepsiji u obliku pu`a, a bu~nica
ili bundevara kako je nazivamo
u Srbiji uvek na trake. Janju{a u
Bosni, a gibanica u Srbiji se
uvek slagala, a nikad motala.
Burek se uvek motao u pu`i}e,
dok se {irom Srbije pravi od sla-
ganih kora.

U Bosni burek je pita sa
seckanom junetinom i lukom. To
nikad nije mleveno meso, a tajna
dobrog bureka je u june}em butu,
puno luka i bibera. Da bi jufka
bila mek{a pita se nakon zalivan-
ja sa temeljcem od govedine ili
junetine ostavlja jo{ pet minuta u
uga{enoj rerni dok ne upije svu

te~nost.
Testo: 500gr. mekog

bra{na, 260 ml mlake vode, prsto-
hvat soli i 1 ka{ika ulja.

Fil: 600 gr. seckane
junetine od buta, 4-5 sitno seck-
anog crvenog luka, 1/2 ka{i~ice
bibera, 1-2 ka{ike ulja.

Umesiti testo, oblikovati
ga u 8 loptica i pustiti da odstoji
pola sata. Loptice premazati
uljem.

Na zagrejanom ulju
propr`iti luk, zatim dodati seck-
ano meso, biber i so pa dinstati
dok meso ne porumeni.

Na radnoj povr{ini ras-
tanjiti testo, naneti fil na du`i
kraj i urolati. Smotati u pu`i}e.
Tako svih osam puta. Stavljati
pripremljene bureke u nauljenu
tepsiju i peci na 200 C 30-40min.
Slu`iti vru}e uz kiselo mleko ili
jogurt.

Kulinarstvo Maje Radovi}

Maja Radovi}

PITA

www.serbianmirror.com

Ma{i i Kosti sre}an rodjendan 
`ele brat Novak, tetka Marijana 

i te~a Predrag.

Z A  B E O G R A D
Dragom tati Zoranu, 

sre}an rodjendan `eli njegov sin Filip i 
redakcija Ogledala.

Sre}an rodjndan 
PETRU PETROVI]U

Puno zdravlja, sre}e, ljubavi i uspeha u `ivotu
`ele:

}erka Leila i majka Slavica.
Iskrenim ~estitkama se pridru`uju bratanac

Aleksandar jr, brat Aleksandar i snaha Katarina

M A L I  O G L A S
Looking for a CDL driver with minimum 1 year

experience for 2017 Volvo  Automatic for over the
Road. Very good Pay. Home on Weekends. $7,000
sign in bonus available. There is lot more to the offer
please call 847-452-4058 Iliana
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Za Ogledalo specijalno skandinavke radi Jovan Novakovi}

Devojka: Jesi li ru~ao?
Momak: Jesi li ru~ao?
Ona: Ti to mene zeza{?
On: Ti to mene zeza{?
Ona: Hajde da se ven~amo!
On: Ru~ao sam...

***

Subota popodne, uskoro }e
da po~ne utakmica izmedju
“Zvezde” i “Partizana“, a
Perica sedi kod ku}e.
– Sine, – pita ga majka, –
je l’ ti to ne}e{ na derbi?
– Ne}u, mama!

– Gle, a za{to? Dosad si
uvek i{ao! – Zna{, na{i u
poslednje vreme lo{e igraju,
stalno gube...
– Slu{aj, Perice, – re~e
majka, – nije va`no to {to su
oni gubitnici, ako ti iskreno

voli{ taj klub! Perica se
zagleda u majku, pa uzdahnu:
– Sad mi je jasno...
– {ta ti je jasno?
– Pa, sa takvim rezonima,
nije ni ~udo {to si se udala
za tatu!

VVIICCEEVVII - VVIICCEEVVII - VVIICCEEVVII - VVIICCEEVVII -VVIICCEEVVII - VVIICCEEVVII - VVIICCEEVVII - VVIICCEEVVII -  VVIICCEEVVII 

PROLE]E

Budna priroda ~arobnom palicom

Budi `bunje, travu, drve}e,

Po celom pejsa`u zelenilo buja,

U beskraju boja radja se cve}e.

Sa dugog puta ptice se vratile,

Uz muziku grade gnezda vredno,

Šumska bi}a ne kriju se više,

Vedro nebo il’ kiša njima svejedno.

Mlade `ene ruka, noga golih

Pogleda `eljne, ~ari svoje nude,

Na ulici, u parku tu su I mladi}i

Prime}uju izazov, `elje se bude.

]udljivo prole}e zna i da plaši

Nabujalom rekom na~ini poplave,

Besnim tornadima razori naselja,

Time gubi ugled, deo svoje slave.
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Po{tovani ljubitelji filma,
Srpski filmski festival ^ikago planiramo za prvi vikend u decembru,

kada se i obi~no odr`avao svih prethodnih godina.

Upravo radimo na selekciji filmova. U pregovorima smo sa 
glumcima, re`iserima i producentima, gostima festivala.

Nadamo se da }emo  ove godine od 2 - 5 decembra odr`ati jo{
jedan uspe{an festival Srpskog filma u ^ikagu i zadovoljiti ukus vas

ljubiteja dobrog doma}eg filma. Kao i da }emo festival odr`ati 
u potpuno bezbednim uslovima za sve nas.

Odbor Srpskog filmskog festivala ^ikago.

Poruke

www.serbianmirror.com

POŠALJITE ^AROLIJU SA LI^NIM PE^ATOM
Autorska dela kao korisni proizvodi - sa li~nom

porukom, za Vaše najmilije u Srbiji.
http://molinasurprise.com/prodavnica/

molinasurprise.com
molina.surprise@gmail.com

https://www.facebook.com/molinasuprise
https://www.instagram.com/molina.surprise/ 

SRPSKI FILMSKI FESTIVAL ^IKAGO
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